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Editorial

D. Păcuraru
Ne place sau nu, vine campania electorală 

peste noi. 
Deși subiectul numărul unu este alegerea 

președintelui țării doar doi candidați au făcut 
anunțul: George Simion și Nicolae Ciucă. 

Deci AUR și PNL și-au rezolvat problema. 
Continuare `n pagina 2

Trei candidați 
prezidențiali, din care  
rămân doi

Ieri dimineață, în jurul orei 7, echipajul 
pirotehnic al Inspectoratului pentru Situaţii de 
Urgenţă „Someș” al judeţului Satu Mare a 
intervenit în municipiul Satu Mare, în zona 
podului pietonal, pe malul drept al râului Someș 
pentru asanarea unei bombe de aruncător,  calibru 
82 mm,  descoperită de către un echipaj de 
muncitori care execută lucrări în zonă.  Pompierii 
pirotehnicieni au ridicat elementul de muniţie, l-
au transportat şi depozitat în condiţii de siguranţă, 
în vederea distrugerii ulterioare. Pompierii atrag 
atenţia cetăţenilor că, în ciuda stării avansate de 
coroziune, muniţiile rămase neexplodate din 
timpul conflictelor militare pot fi încă active şi, 
manevrate necorespunzător, pot provoca 
adevărate tragedii. Neutralizarea lor se execută 
numai de către specialiştii pirotehnicieni.

Bombă de aruncător  
lângă podul pietonal 
din Satu Mare

Azi, la Satu Mare valorile termice scad puţin 
comparativ cu cele din zilele anterioare, şi vor fi 
cuprinse între 20 – 31 de grade Celsius. Pot apărea 
formaţiuni noroase, dar fără să aducă precipitaţii. 
Vântul va avea viteze cuprinse între 8 şi 23 de 
kilometri pe oră. 
        Sâmbătă, vremea se menţine frumoasă, cu 
posibilitatea apariţiei unor formaţiuni noroase, 
care vor menţine valorile termice similare cu cele 
de vineri, cuprinse între 19 şi 31 de grade Celsius. 
Vântul va sufla cu viteze între 5 şi 18 kilometri 
pe oră. Duminică, pe fondul cerului mai mult 
acoperit de nori, temperaturile vor scădea uşor, 
ajungând între 20 şi 28 de grade Celsius. Nu sunt 
prognozate precipitaţii, iar vântul va sufla cu 
viteze între 5 şi 18 kilometri pe oră. Săptămâna 
începe cu valori termice în uşoară creştere faţă 
de cele de duminică, şi vor fi cuprinse între 18 şi 
30 de grade Celsius. Vântul va scădea în 
intensitate şi va avea viteze  între 5 şi 14 kilometri 
pe oră.

Temperaturi sub 30  
de grade în weekend

Ministrul Predoiu intensific[  
lupta împotriva drogurilor

Satu Mare

Politic, pag. 2 

Guvernul a aprobat, joi, extinderea 
listei medicamentelor gratuite cu un nou 
vaccin ce previne bolile pneumococice: 
vaccinul pneumococic polizaharidic cu 
23 de valenţe.  

Anunțul a fost făcut de purtătorul 
de cuvânt al Executivului, Mihai 
Constantin: „La propunerea Comitetului 

Naţional de Vaccinare şi având în vedere 
particularităţile epidemiologice 
naţionale, lista medicamentelor gratuite 
a fost extinsă cu un nou vaccin pentru 
a preveni bolile pneumococice”. Este 
vorba despre vaccinul pneumococic 
polizaharidic cu 23 de valenţe, care 
protejează şi susţine sistemul imunitar 

şi specialiştii recomandă acest vaccin 
copiilor, vârstnicilor şi bolnavilor cu 
afecţiuni cronice. „Odată cu includerea 
pe această listă, vaccinul va putea fi 
disponibil în mod gratuit tuturor 
persoanelor care primesc recomandarea 
de administrare din partea medicilor”, 
a mai precizat Mihai Constantin.

Social

Economic

Românii trebuie  
să fie precauți 
la noile țepe cu  
carduri bancare

Tichetele de  
activități casnice  
trebuie utilizate  
în maxim 12 luni

Mai multe  
asociații luptă  
pentru 
consolidarea 
conexiunii 
interetnice
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Guvernul a aprobat un nou vaccin pe lista medicamentelor gratuite 

Prefectul Ioan Tibil a convocat joi, 
18 iulie 2024, în sala mică, şedinţa 
Comisiei de Incluziune Socială.

I

Agricultorii sătmăreni sunt 
foarte mândri de producțiile de 
grâu din acest an. Spun că 
acestea sunt bune și foarte 
bune, și desigur că speră și la 
un pre ț  bun din partea 
cumpărătorilor, lucru destul de 
puțin probabil. 

Fermierii  din jude ț  se 
așteaptă să recolteze peste 
5.500 de kilograme de grâu la 
hectar, rezultând faptul că 
producția va fi mai bogată 
decât în sezonul precedent. 

 Secerişul la grâu la nivelul 
judeţului Satu Mare, aşa cum 
consemnam într-un număr 
anterior al ziarului nostru, este 
trecut de cea de a doua 
jumătate. Fermierii sătmăreni 
spun că  este vorba despre 
aproape 40.000 de hectare 
semănate cu grâu numai în 
județul nostru. 

Mai trebuie precizat faptul că 
suprafeţe le-am spune 
nesemnificative au fost cultivate 
cu orz. Acestea au aparţinut în 
marea lor majoritate crescătorilor 
de animale preocupaţi de a-şi 
asigura din producţie proprie 
necesarul pentru consumul în 
ferme. Şi la această cultură, 
producţiile au depăşit 5.000 de 
kilograme la hectar. 

În ultimii ani, România a fost cel mai mare exportator de orz, grâu şi de 
porumb din UE, iar Ucraina, furnizor de porumb

Produc\ia de grâu din jude\  
dep[;e;te 5.500 kilograme / hectar
Spania a cumpărat 198.892 de tone de tone de grâu de la deschiderea sezonului 

Externe
Ursula von der Leyen a 
obținut un nou mandat 
de președinte al 
Comisiei Europene

pag. 9

Citiți 
Informația  
de Duminică
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     Lupta cu drogurile este într-
adevăr o problemă esenţială 
pentru societate. Şi trebuie să 
ne facem, sigur, partea noastră, 
după cum a afirmat ieri 
ministrul Afacerilor Interne, 
Cătălin Predoiu.  
 
     “Dar trebuie să îşi facă şi alţii 
partea lor, în materie de educaţie şi 
prevenţie. Noi lucrăm şi prin 
prevenţie, dar marele efort de 
prevenţie trebuie să fie în zona 
educaţiei, în zona şcolii, în zona 
familiei.  
     Vom multiplica mijloacele puse la 
dispoziţia Poliţiei, pe lângă ceea ce 
am făcut până acum”, a adăugat 
ministrul Predoiu, într-un mesaj 
transmis de ziua MAI. 

“E greu să convingi 
oamenii că nu este 
treaba Poliției să 

comunice rezultatele  
biologice în urma 

testării” 
 
     "Uneori este foarte dificil să 
schimbi percepţii foarte simple şi să 
comunici adevăruri foarte simple, cum 
ar fi, de exemplu, că rolul poliţistului 
în stradă, în siguranţa în trafic, este să 
scoată pericolul din trafic şi atât! Cum 
ar fi faptul că el lucrează cu o 
tehnologie cu care ne-am echipat şi 
care e de vârf. Cum ar fi faptul că după 
acest moment este problema medicului 

în cât timp face analiză toxicologică, 
cu ce reactivi, în ce instituţie. E şi 
treaba medicului şi a altor ministere 
să stabilească o listă a medicamentelor 
interzise. 
     Sunt adevăruri simple, uneori, 
după cum aţi văzut, greu de comunicat 
şi greu de impus în percepţia publică", 
a spus ministrul Afacerilor Interne. 
     "Am trecut prin crize multiple în 
materie de situaţii de urgenţă. Am 
trecut prin criza Vama Veche lansând 
un proces de reformă, deci am 
transformat un moment dificil într-un 
moment de construcţie. Am reuşit să 
lansăm o serie de proiecte de investiţii 
după ce am reuşit să securizăm un 
buget corespunzător pentru aceste 
investiţii. 
     Aşa cum am înţeles de la oameni 
care cunosc istoricul ministerului, 

echiparea armelor, a structurilor din 
punct de vedere logistic, este, înţeleg, 
în acest moment, fără precedent. Şi va 
continua, evident", a mai declarat 
Predoiu. 
     Cu ocazia evenimentului, au fost 
acordate diplome, Placheta de onoare 
şi Emblema de onoare a MAI, pentru 
poliţiştii, jandarmii, poliţiştii de 
frontieră, pompierii, poliţiştii de 
imigrări care s-au remarcat în activitate 
în acest an. 
     Ziua de 16 iulie 1862 este data la 
care domnitorul Alexandru Ioan Cuza 
şi Nicolae Kretzulescu, ministru 
Secretar de Stat la Departamentul din 
Întru, au semnat Ordonanţa nr. 495 
prin care s-au pus bazele înfiinţării 
unui singur Minister de Interne, cu 
sediul la Bucureşti.

Urmare din pagina 1  
Nu și PSD. Marcel Ciolacu a 

devenit un caz. Nu vrea să spună dacă 
va candida sau nu. Pornind de la 
statistici, de la istoricul alegerilor 
prezidențiale, a ajuns la concluzia că 
pentru PSD este imposibil să câștige 
președinția România pentru că în 
turul doi se coalizează toate partidele 
împotriva candidatului social-
democrat. 

Trebuie, așadar, găsită  o 
șmecherie. O variantă ar fi fost o 
înțelegere cu PNL, însă Nicolae Ciucă 
și-a anunțat  candidatura.  Pentru că 
anunțul l-a făcut din America  a fost 
ironizat de însuși Marcel Ciolacu. Un 
gest cam școlăresc. Dar Generalului 
nu-i pasă. Anunță că va bate toată țara. 
A început cu județul Olt, localitatea 
Dăbuleni unde s-a născut.  

 Mai sunt competitori. Mai mari, 
mai mici, fiecare având rolul său. Ceva 
voturi adună fiecare influențând 
rezultatele primilor doi clasați. De 
exemplu Diana Șoșoacă va lua din 
voturile electoratului care altfel ar vota 
cu George Simion.   Mircea Geoană 
ia  voturi de la candidatul PSD, însă 
este greu să-l împiedice să intre în 
turul doi.  

Fără să fie decis candidatul din 
partea PSD, campania electorală 
propriu zisă nu poate fi considerată 
începută. Dar Marcel Ciolacu nu face 
anunțul. Partidul trage de el, însă el 
nu cedează. Împinge suspansul până 
la congresul PSD din 24 august. 
  Și totuși câteva declarații ale sale 
din ultimele două, trei zile sunt 
edificatoare. Iată.  

Citat 1. "Ciolacu< Suplimentăm 
sumele pentru sprijinirea 
producătorilor agricoli prin 
subvenţionarea accizei la motorină."   

Citat 2. "Ciolacu< Continuăm un 
program important, cu un impact 
social major pentru persoanele aflate 
în situaţii defavorizate, pensionarii cu 
venituri mai mici de 2.000 de lei lunar 
şi persoanele cu dizabilităţi.  

Citat 3. "Ciolacu< Lansăm 
campania Calificăm România şi ne 
propunem, făcând o analogie cu 
fotbalul, să calificăm România în 
Programul Visa Waiver, având 
destinaţia de a călători în Statele Unite 
fără vize. 

Citat 4. "Ciolacu< Punem azi în 
aplicare Convenţia anti-mită , 
angajament esenţial asumat anul 
trecut de România în procesul de 

aderare la OCDE. Prin adoptarea 
proiectului de lege, se instituie 
infracţiunea de mituire a 
funcţionarilor publici străini". Adică 
nu vor fi sancționați cei ce primesc 
mita, vor suporta rigorile legii cei ce 
dau. 

Citat 5. "Ciolacu< Aprobăm 32 de 
milioane de lei pentru susţinerea 
sportivilor români la Jocurile 
Olimpice de la Paris" 

Ultima binefacere citată, cu cele 
32 de milioane lei date de guvern 
pentru susținerea sportivilor români 
care reprezintă România la Jocurile 
Olimpice de la Paris este o surpriză 
plăcută.  

În euro înseamnă  vreo 6,4 
milioane de euro. Dacă împărțim 
suma la 35 000 cât costă o casă oferită 
de George Simion înseamnă mai bine 
de 180 de case. 

Potrivit Constituției funcția de 
președinte al României este pe cât de 
serioasă  pe atât de evazivă . 
Responsabilitățile sunt abstracte. 
"Președintele este garantul 
independenţei naționale, al unităţii şi 
al integrităţii teritoriale a ţării." Cu ce 
garantează? 

Mai departe< "Preşedintele 

României veghează la respectarea 
Constituţiei şi la buna funcţionare a 
autorităţilor publice." Cum veghează? 

 Mai are o atribuție< "Preşedintele 
exercită funcţia de mediere între 
puterile statului, precum şi între stat 
şi societate".  

Liderul AUR își  fixează  alte 
priorități, mai puțin abstracte. Unu< 
Case la doar 35 000 de euro pentru 
români. Doi< Tăiem toate dobânzile 
băncilor la creditul tău. Trei< Tăiem 
fără milă taxele statului pe salariul tău. 
   În realitate, președintele are o 
singură atribuție majoră la care, de 
fapt, râvnesc toți  candidații. 
"Preşedintele României desemnează 
un candidat pentru funcţia de prim-
ministru şi numeşte Guvernul pe baza 
votului de încredere acordat de 
Parlament." 
 Cu alte cuvinte, are în mâini 
pâinea și cuțitul cu care împarte 
puterea executivă. Deocandată doar 
trei candidați pot fi considerați siguri. 
Cel cu șansa cea mai mică rămâne 
George Simion. Încă nu este copt 
pentru funcție.  

Deci finala se joacă la fel cum a 
fost la toate alegerile prezidențiale< 
între PSD și PNL. 

Editorial

      Franţa are mai puţină experienţă 
decât România în termeni de coabitare 
politică, iar formarea unei coaliţii care 
să desemneze noul Guvern de la Paris 
va mai dura, a declarat, într-un interviu 
acordat Agerpres, ambasadorul 
Republicii Franceze la Bucureşti, 
Nicolas Warnery. 
      Diplomatul a subliniat că 
organizarea Jocurilor Olimpice de la 
Paris nu va fi afectată în niciun fel de 
schimbările intervenite în plan politic, 
prezenţa unor miniştri fiind necesară 
doar la secvenţele protocolare. 
"Cred că nu va avea niciun impact, 
pentru că totul este gata de ceva timp. 
Există înalţi funcţionari, ca de exemplu 
prefecţi, care, sub autoritatea miniştrilor, 

au pregătit totul şi ei sunt cei care vor 
face să funcţioneze toată organizarea 
acestor jocuri pe durata competiţiilor. 
Există într-adevăr în curs o schimbare 
de guvern, pentru că am avut recent 
alegeri. Se derulează consultări politice 
în această perioadă pentru a constitui o 
coaliţie şi a numi un guvern. Este posibil 
să mai dureze, avem mai puţină 
experienţă decât alte ţări, spre exemplu 
România, în termeni de coabitare, 
pentru că de mult timp nu am avut în 
Franţa o asemenea situaţie. Deci, va 
mai lua ceva timp, dar nu va avea niciun 
fel de impact asupra jocurilor. Nu avem 
nevoie de miniştri, cu excepţia 
secvenţelor protocolare", a explicat 
Warnery. 

Ambasadorul Franței la 
București, despre coabitarea 
politică în țara sa

D. P[curaru

     Europarlamentarul PNL Siegfried 
Mureşan spune că a fost „foarte 
surprins” să-l audă pe premierul 
Marcel Ciolacu că îşi doreşte ca 
România să obțină portofoliul de 
comisar european pentru economie, 
în condițiile în care România este în 
procedură de deficit excesiv. 
     “Mi se pare că cineva vrea să îi 
facă rău domnului Ciolacu (...). În 
locul lui, nu mi-aş asuma public acest 
obiectiv înaintea alegerilor 
prezidenţiale şi parlamentare. Pare că 
cineva din propriul său partid doreşte 
să îl trimită la înfrângere cu un astfel 
de obiectiv”, a spus la Prima TV 
europarlamentarul PNL, potrivit 

News.ro. 
     Mureşan adaugă că „nu este 
posibil, mai ales pentru un candidat 
PSD, să obţină poziţia de comisar 
european care să vegheze la 
respectarea regulilor de deficit, când 
România, din timpul guvernării PSD, 
din 2017, este singurul stat european 
în procedură de deficit, iar domnul 
Ciolacu ne spune tot timpul că vrea 
deficit mai mare şi nu deficit mai 
mic”. 
     „Deci, cineva cred că îl sfătuieşte 
prost şi nu ştiu de ce merge în această 
direcţie. Uniunea Europeană nu va 
pune lupul de pază la oi”, a completat 
Mureşan.

Siegfrid Mureșan, surprins că  
Ciolacu vrea postul de comisar  
pe economie pentru România

Ministrul Predoiu: Lupta contra  
drogurilor este o prioritate a poliției 
El face acest anunț la aniversarea a 162 de ani de existenţă a Ministerului Afacerilor Interne, înființat 
de domnitorul Alexandru Ioan Cuza  

Trei candidați prezidențiali, din care rămân doi

     Fostul președinte Traian Băsescu nu 
crede că Joe Biden mai 
este capabil pentru un 
nou mandat. 
     „Vreau să  ș t iu că 
liderul lumii libere este 
sănătos”, a spus fostul 
președinte la Digi24, 
făcând referire la 
numeroasele gafe ale lui 
Biden. 
     “Mare dificultate 
pentru Joe Biden, mai ales prin prisma 
gafelor pe care le-a făcut. Și oricât insistă 
să spună că stă foarte bine din punct de 
vedere cognitiv, că a fost controlat medical, 
că știe pe ce lume trăiește... dom'le, nu poți 
să-l confunzi pe Zelenski cu Putin, nu poți... 
Nu poți să fii lângă președintele Franței 
împreună cu soția lui și cu soția ta și să dai 
să te așezi la un ceremonial unde n-aveai 
scaun. 
     Nu poți să treci peste lucruri care sunt 
extrem de grave, trebuie să pleci în stânga, 
dar tu o iei în dreapta, aleargă ăștia după 
tine să te aducă pe direcția bună. 
     Vreau să știu că liderul lumii libere este 
unul sănătos, care ia decizii cum trebuie, 
care când spune da e în urma unei analize 
și nu în urma unei alunecări din realitate”, 
este de părere Traian Băsescu.

Băsescu nu crede 
că Biden e capabil 
de un nou mandat

     Premierul Marcel Ciolacu a felicitat-o joi 
pe Ursula von der Leyen pentru realegerea la 
şefia Comisiei Europene, subliniind că Guvernul 
va rămâne activ implicat în colaborarea cu 
viitorul Executiv comunitar în vederea 
îndeplinirii priorităţilor comune în beneficiul 
cetăţenilor europeni. 
     "Felicitările mele Ursulei von der Leyen 
pentru pentru realegerea ei în funcţia de 
preşedinte al Comisiei Europene pentru 
următorii 5 ani. Guvernul României va rămâne 
activ implicat în colaborarea cu viitoarea 
Comisie Europeană pentru a lucra la priorităţile 
noastre comune, pentru cetăţenii noştri şi pentru 
Uniunea Europeană", a transmis Ciolacu, într-
o postare pe pagina de X a Guvernului.

Premierul a  
felicitat-o pe Ursula 
von der Leyen  
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        Când rostim cuvintele 
viţă de vie nobilă, fiecare 
cititor se gândeşte la ceea 
ce-l interesează. 
Consumatorii de vinuri 
nobile se gândesc în mod 
evident la producţia de 
struguri pentru vinificaţie, 
la vinurile care se pot 
obţine, nu în ultimul rând, 
la preţurile de vânzare. 
 

Consumatorii de fructe de 
sezon, deja se gândesc la strugurii 
de masă din producţie autohtonă, 
care ar putea apărea pe piaţă, după 
cu estimează viticultorii 
sătmăreni, abia pe la mijlocul 
lunii viitoare, dacă nu vor exista 
manifestări violente ale naturii. 
Cât priveşte vinurile nobile şi 
preţurile de comercializare, aşa 
cum am aflat de la unii podgoreni 
din judeţ, au o vânzare lentă, iar 
ca urmare a cererii tot mai 
scăzute, preţurile unor sortimente 
de vinuri nobile vrac au scăzut cu 
până la 20%. 

În perioada 2007 – 2013, 
patrimoniul vini-viticol al 
judeţului Satu Mare a crescut 
considerabil pe seama 
implementării programului de 
reconversie a viţei de vie. În 
funcţie de perioada de 
implementare a proiectului cu 
finanţare din parte Uniunii 
Europene – UE, a fost cuprinsă 
între 1.300 şi 1.750 de euro pe 
hectar nerambursabil, la care s-a 
adăugat şi aportul propriu al 
solicitantului. În aceste condiţii, 
în perioada mai sus menţionată, 
în judeţul Satu Mare s-au înfiinţat 
podgorii de viţă de vie nobilă la 
nivelul a aproximativ 1.000 de 
hectare. Arealele vini-viticole în 
care s-au plantat sute de hectare 
de viţă de vie nobilă pe seama 
programului de reconversie în 
viticultură susţinut financiar de 
Uniunea Europeană, putem 
menţiona: Beltiug, Dobra, Babţa, 
Turulung Vii, Halmeu, Viile 
Halmeului, Carei ş.a. Toate aceste 
suprafeţe sunt pe rod, ceea ce 
reprezintă un motiv de satisfacţie 
şi împlinire pentru podgorenii 
sătmăreni. 

Vremea de până acum a 
favorizat dezvoltarea plantaţiilor 

de viţă de vie nobilă 
        Dacă în anii precedenţi, în 
anumite zone viticole din judeţul 
Satu Mare s-au semnalat pagube 
considerabile în ceea ce priveşte 
dezvoltarea ciorchinilor, fiind 
semnalate atacuri de făinare, 
putregaiul negru, căderi de 
grindină ş.a., în acest an, cel puţin 
până la redactarea acestor 
rânduri, nu au fost semnalate 
probleme deosebite. Podgorenii 
sătmăreni au făcut o serie de 
tratamente preventive, iar 
precipitaţiile căzute anterior 
perioadei de caniculă pe care o 
traversăm, au asigurat necesarul 
de apă din sol, cel puţin pentru 
încă o perioadă nu foarte lungă. 
Podgorenii sunt de părere că, în 
condiţiile în care nu vor exista în 
perioada următoare, desigur, până 
la recoltare, manifestări violente 
ale naturii, în mod expres căderi 
de grindină, producţia de struguri 
pentru vin ar putea fi sensibil mai 
mare comparativ cu anii 
precedenţi. 
         Din păcate pentru sătmărenii 
consumatori de struguri de masă, 
aşa cum spun podgorenii, sunt 
foarte puţine suprafeţe de viţă de 
vie cu soiuri destinate consumului 

în stare proaspătă. Unii viticultori 
s-au limitat să planteze doar 
câteva zeci de butuci pentru 
consumul familiei şi nu pentru 
vânzare. Cu siguranţă acest 
aspect se va resimţi la 
deschiderea sezonului de recoltat 
a strugurilor din soiuri de masă. 
        Aşa cum au subliniat 
podgorenii contactaţi, din motive 
care le scapă, a scăzut în ultima 
perioadă consumul de vinuri 
nobile, fapt ce i-a obligat să 
reducă preţurile vinurilor albe şi 
roşii comercializate vrac. 
Preţurile acestora au scăzut de la 
15 lei pe litru, până la 10 lei pe 
litru pentru vinuri albe şi 12 lei 
pe litru, la anumite sortimente 
roşii. Şi-au menţinut preţurile 
vinurile îmbuteliate şi cele din 
calitatea premium. 
        Podgorenii contactaţi ne-au 
confirmat faptul că, în acest an, 
recoltatul strugurilor pentru 
vinuri nobile o să începă la 
sfârşitul lunii august, începutul 
lunii septembrie, în funcţie de 
opţiunile vinificatorilor, cu 
referire la conţinutul de zahăr, la 
aciditate ş.a. 

Frecventele concursuri de 
vinuri nobile la nivel de judeţ, aşa 

cum spunea cu diverse ocazii 
profesorul dr.ing. Dorin Popa, de 
la Universitatea din Oradea, un 
bun cunoscător al soiurilor de viţă 
de vie nobilă existente în judeţ, 
dar şi a preocupării spre o tot mai 
bună calitate a vinurilor, au 
reprezentat adevărate seminarii 
în cadrul cărora au fost expuse 
cele mai frecvente greşeli comise 
în procesul de vinificaţie, dar şi 
modalităţile de a evita asemenea 
situaţii nedorite. 
 

Opinii ale 
viticultorilor 

sătmăreni 
 

Pentru o cât mai corectă 
informare a cititorilor ziarului 
nostru cu referire la situaţia 
actuală în viticultura sătmăreană, 
am contactat câţiva podgoreni din 
zone geografice distincte ale 
judeţului, cunoscuţi local, dar şi 
în unele state ale Uniunii 
Europene, ca producători de 
vinuri nobile de calitate. Este de 
remarcat faptul că, cei contactaţi 
practică viticultura tradiţională, 
nu cea ecologică. 

Leiher Geza, membru 
fondator şi preşedinte al 
Asociaţiei Podgorenilor 
“Dealurile Sătmarului”, 
proprietar de podgorie cu viţă de 
vie nobilă în comuna Beltiug, ne 
spunea că, până acum, vremea a 
fost favorabilă dezvoltării 
plantaţiilor de viţă de vie. În urma 
tratamentelor periodice aplicate 
au fost ţinute sub control atât 
unele boli, cât şi o serie de posibili 
dăunători. S-a intervenit pentru 
limitarea producţiei de struguri, 
în favoarea calităţii. În medie, pe 
fiecare butuc au fost lăsate 5 – 6 
coarde, iar pe fiecare coardă 2 - 
3 struguri. Dacă vremea va fi 
alături de viticultorii sătmăreni, 
sunt condiţii ca producţia de 
struguri de bună calitate din acest 
an, implicit de vin, să fie peste 
cea a anului 2023. În lipsa 
precipitaţiilor, pe unele parcele 
cu vie nobilă nu s-au putut 
executa lucrări de combatere a 
buruienilor, fiind necesară cosirea 
acestora de mai multe ori. 
Costurile au crescut în acest fel. 
În dialogul avut, Leiher Geza şi-
a exprimat nedumerirea faţă de 
scăderea în această perioadă a 
consumului de vinuri nobile, fapt 

ce-i obligă pe podgoreni să 
reducă preţul de la 15 la 12 sau 
chiar la 10 lei litrul de vin, pentru 
anumite sortimente. Zilierii îşi 
pretind plata muncii la sfârşitul 
zilei, iar lichidităţile se pot 
asigura preponderant din vânzare. 
        Reizer Gheorghe, proprietar 
de podgoriile la Turulung Vii, este 
de părere că, până acum vremea 
a fost favorabilă pentru culturile 
de viţă de vie nobilă, dar şi pentru 
podgoreni. S-au făcut 
tratamentele necesare prevenirii 
apariţiei unor boli, cu o frecveţă 
ceva mai mică în comparaţie cu 
anii anteriori. Se execută în 
continuare lucrări de întreţinere 
precum scurtarea coardelor 
pentru a se putea maturiza până 
în toamnă, unele stropiri ş.a. 
Referitor la soiurile de struguri 
pentru consum, aşa numite - 
soiuri de masă, interlocutorul a 
menţionat că, nu este în tradiţia 
podgorenilor sătmăreni să aibă 
asemenea plantaţii. Desfacerea 
nu este asigurată în sistem 
centralizat, în supermarketuri este 
greu de ajuns, iar prin pieţe nu se 
poate ieşi cu un asemenea produs. 
Acestea sunt câteva din motivele 
pentru care, majoritatea 
podgorenilor plantează doar 
câţiva zeci de butuci din aceste 
soiuri, exclusiv pentru consumul 
familiei. 
        Huszti Iuliu din Viile Satu 
Mare, cunoscut ca antreprenor în 
producerea şi valorificare unor 
produse tradiţionale din carne de 
porc, vită şi de bivol, în 
producerea de rachiuri naturale 
din fructe, nu în ultimul rând, în 
producerea şi comercializarea 
vinurilor nobile. Acesta ne-a spus 
că deţine o anumită suprafaţă de 
podgorie pe care sunt plantate 
soiuri de struguri de masă. 
Dezvoltarea acestora este bună, 
iar dacă vremea va fi alături de 
podgoreni, strugurii de masă ar 
putea ieşi pe piaţă pe la mijlocul 
lunii viitoare. Producţia la toate 
soiurile de viţă de vie nobilă se 
arată acum mai mare comparativ 
cu cea din anul precedent, iar 
vinurile albe în majoritatea lor se 
vând vrac la 10 lei litrul, iar cele 
roşii la 12 lei litru. Vânzarea este 
aproape inexistentă în această 
perioadă, dar cheltuielile curg. 

Ioan Aniţaş

Strugurii de masă autohtoni ar putea  
apărea pe piaţă pe la mijlocul lunii viitoare 
Valorile termice ridicate de până acum, peste mediile multianuale, au favorizat dezvoltarea viţei de vie, implicit a strugurilor

Producţia la toate soiurile de viţă de vie nobilă se arată acum mai mare comparativ cu cea din anul precedent

Producţiile de grâu în județ sunt bune şi foarte bune, depăşind 
media de 5.500 de kilograme la hectar 
Spania a cumpărat 198.892 de tone de tone de grâu de la deschiderea sezonului 2024 / 2025

Secerişul la grâu la 
nivelul judeţului Satu Mare, 
aşa cum consemnam într-
un număr anterior al 
ziarului nostru, este trecut 
de cea de a doua jumătate. 
Producţiile sunt bune şi 
foarte bune, depăşind media 
de 5.500 de kilograme la 
hectar, fiind vorba despre 
aproape 40.000 de hectare. 
 

Suprafeţe le-am spune 
nesemnificative au fost cultivate 

cu orz. Acestea au aparţinut în 
marea lor majoritate crescătorilor 
de animale preocupaţi de a-şi 
asigura din producţie proprie 
necesarul pentru consumul în 
ferme. Şi la această cultură, 
producţiile au depăşit 5.000 de 
kilograme la hectar. 

Seceta de până acum ar putea 
afecta producţiile la porumbul 
pentru boabe, dacă se mai 
prelungeşte aşa cum estimează 
meteorologii. 

Cu toate neajunsurile din 
agricultură, statisticile de până 
acum evidenţiază faptul că, în 

contextual agriculturii din 
Uniunea Europeană  UE, în 
ultimii ani, România a fost cel mai 
mare exportator de orz şi de 
porumb, fiind vorba despre peste 
371.400 de tone la orz şi 36.844 
de tone la porumbul boabe. Cifrele 
se referă la livrările începând cu 
1 iulie, când s-a deschis sezonul 
agricol 2024 de vânzări. 

Din statisticile Comisiei 
Europene rezultă faptul că, în 
Uniunea Europeană a crescut cu 
aproape 70%importul de grâu 
moale, iar la porumb cu 20%. Cele 
mai mari cantităţi de grâu 

importate s-au înregistrat în 
Spania, fiind vorba despre 
198.892 de tone. În perioada 1 – 
14 iulie, Ucraina a fost cel mai 
mare furnizor de porumb, cu 
595.493 de tone şi grâu al UE cu 
cu 201.766 de tone. 

Datele mai arată că SUA au 
fost al doilea mare furnizor de 
porumb al UE în primele 
săptămâni ale sezonului 2024/25 
cu 162.150 de tone, depăşind deja 
întregul volum livrat UE în 
sezonul 2023/24. 

C.A.
În ultimii ani, România a fost cel mai mare exportator de orz şi 
de porumb din UE, iar Ucraina, furnizor de porumb şi grâu
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Prefectul Ioan Tibil a 
convocat joi, 18 iulie 2024, 
în sala mică de şedinţe a 
Instituției Prefectului 
județul Satu Mare şedinţa 
Comisiei de Incluziune 
Socială. 
 

Pe ordinea de zi au fost 
propuse următoarele teme: 
 Conexiune interetnică – 
prezentată de Ioan Boroș din 
partea Asociației ”Organizația 
Caritas a Diecezei Satu Mare”; 
Proiectul „Forța de muncă din 
serviciile sociale care sprijină 
extinderea pachetului minim de 
servicii” – prezentat de Mihaela 
Motoc de la Colegiul Național al 
Asistenților Sociali filiala Satu 
Mare. 

Luna februarie a anului 2022 
a marcat începutul unei 
colaborări exemplare dintre 
Organizația Caritas a Diecezei 
Satu Mare, Primăria Comunei 
Turulung și Școala Gimnazială 
Turulung, în cadrul unui proiect 
comun intitulat: „Conexiune 
Interetnică”. Proiectul finalizat 
recent a inclus programe pentru 
copii, părinți și pedagogi, precum 
și o serie de evenimente și acțiuni 
comunitare. Despre cele mai 
importante activități derulate, 
respectiv despre rezultatele 
obținute în urma implementării, 
publicul larg a fost informat prin 
intermediul unei conferințe care 
a avut loc joi, 8 februarie, în sala 
de ședințe a Primăriei Comunei 
Turulung. În cadrul proiectului, 
serviciile sociale furnizate de 
Centrul comunitar „Sf. Martin de 
Tours” au devenit accesibile 
pentru un număr mai mare de 
beneficiari, deservind atât 
persoanele vulnerabile, cu risc 
crescut de excluziune socială, cât 
și cele din rândul populației 
majoritare, respectiv a altor 
minorități etnice – a afirmat Ioan 
Boros. Pe perioada proiectului, 
s-au desfășurat o serie de 
programe educaționale noi, 
precum: „Orientare profesională 
și vocațională", „Excelență prin 
educație", „Integrare socială prin 
educație ecologică", „Integrare 
socială prin sport", „Educație 
parentală". 8 cadre didactice din 
cadrul Școlii Gimnaziale 
Turulung și 2 pedagogi ai 
Centrului comunitar „Sf. Martin 
de Tours” și-au perfecționat și și-
au îmbunătățit competențele de 
predare și instruire prin 
Programul de Instruire Complexă 
(KIP), datorită proiectului – a 

informat publicul managerul de 
proiect. Au fost înființate două 
grupuri de acțiune locală în 
vederea creșterii gradului de 
mobilizare și participare în 
activități de advocacy privind 
propriile nevoi ale persoanelor 
vulnerabile, din rândul 
membrilor comunității locale. 
Evenimentele comunitare 
organizate în cadrul proiectului 
au fost foarte populare, fapt 
dovedit și de numărul de 
participanți la fiecare dintre 
acestea: în cele 4 campanii de 
curățenie s-au implicat activ 184 
de localnici, la cele două 
concursuri de gătit au participat 
112 de persoane, la cele două 
campionate de fotbal au fost 
prezenți 100 de elevi și adulți – a 
declarat Ioan Boros. În luna 
noiembrie a anului trecut, în 
cadrul proiectului a fost organizat 
un vernisaj foto incluzând 92 de 
fotografii realizate de 30 de elevi. 
Participanții la evenimentul de 
joi, au avut ocazia să admire și ei 
fotografiile școlarilor, acestea 
fiind expuse în sală. 
Deși proiectul „Conexiune 
Interetnică” s-a încheiat la finalul 
lunii ianuarie, munca începută în 
cadrul acestuia va continua în mai 
multe domenii – a subliniat 
managerul de proiect. Astfel, 
Centrul comunitar „Sf. Martin de 
Tours” va continua să furnizeze 
servicii sociale pentru un număr 
extins de beneficiari (minim 80 
de copii). Programul de 
„Educație parentală” se va derula 

în continuare. De asemenea, vor 
continua activitățile de grădinărit 
în cele 3 sere din curtea centrului. 
Programul de Instruire Complexă 
va fi utilizat și după încheierea 
proiectului, atât de cadrele 
didactice din cadrul Școlii 
Gimnaziale Turulung, cât și de 
pedagogii Centrului „Sf. Martin 
de Tours”, iar cele două echipe 
de fotbal înființate vor continua 
antrenamentele. 

 
Sprijinul 

autorităților 
locale în 

accesarea 
fondurilor UE 

 
 Cel de al doilea proiect se 
referă la: Sprijinul autorităților 
locale, din mediul rural, în: 
Accesarea fondurilor UE 
disponibile pentru implementarea 
la nivel local a serviciilor 
comunitare integrate (Pachet 
Minim de Servicii, Centre 
Comunitare Integrate, Centre de 
zi, etc.); Utilizarea noilor 
prevederi legale și a fluxurilor de 
finanțare pentru dezvoltarea în 
continuare a serviciilor sociale la 
nivel local; Creșterea capacității 
forței de muncă din serviciile 
sociale de a asigura un răspuns 
de calitate celor mai vulnerabili 
copii și familiilor acestora și altor 
beneficiari; Consolidarea calității 

serviciilor și a forței de muncă 
din serviciile sociale 
Pachetul Minim de Servicii are 
caracter universal, putând fi 
accesat de către orice familie, 
însă vizează în mod special copiii 
cei mai vulnerabili și familiile 
acestora. Pachetul Minim include 
o componentă puternică de 
prevenire. O inițiativă UNICEF 
și România de facilitare a 
accesului la servicii integrate la 
nivelul comunității. Pachetul 
minim de servicii propune 
abordarea şi prevenirea 
problemelor sociale (violența, 
sărăcia, sarcina la adolescente, 
bolile infecțioase ale copilăriei, 
lipsa accesului la asistență și 
resurse financiare, abandonul 
școlar etc.). Pachetul Minim de 
Servicii asigură acces integrat la 
servicii de sănătate, protecție 
socială și la educație. Acestea pot 
preveni, cu un cost minim, multe 
dintre problemele cu care se 
confruntă copiii cei mai 
vulnerabili și familiile acestora. 
Recrutarea profesionistilor 
pentru crearea echipei 
comunitare integrate.  Formarea 
profesioniștilor/ resursei umane 
presupune: Formare inițială care 
poate fi axată pe: metodologia de 
lucru integrat, Aurora – utilizarea 
aplicației mobile și a platformei, 
competențe transversale b) 
Formarea inițială nu exclude 
nevoia de formare continuă pe 
domeniile relevante ale fiecăruia 
dintre profesioniștii echipei. 

C.A.

Mai multe asociații luptă pentru  
consolidarea conexiunii interetnice 
Sunt în derulare programe pentru copii, părinți și pedagogi, și evenimente comunitare

Întâlnirea de lucru a Comisiei de Incluziune Socială a fost găzduită de Instituţia Prefectului 
Satu Mare

     Ieri, Comisia Europeană a 
anunţat proiectele câştigătoare la 
ultimul apel de proiecte din 
Mecanismul pentru 
Interconectarea Europei, iar 
România a primit finanţaări 
pentru trei proiecte de 
infrastructură, în valoare totală 
de aproape 260 de milioane de 
euro, potrivit unui comunicat al 
europarlamentarului Adina 
Vălean, fost comisar european 
pentru transporturi, remis 
Agerpres. 
     Un prim proiect care a primit 
finanţare este Fast Danube 2, care 

va îmbunătăţi condiţiile de 
navigabilitate pe sectorul 
dunărean comun al României şi 
Bulgariei. Proiectul a fost depus 
de Regia Autonomă 
Administraţia Fluvială a Dunării 
de Jos Galaţi, iar suma exactă a 
finanţării este de 195.499.818 
euro. 
     „Dunărea a fost o prioritate 
în mandatul meu de comisar 
pentru transporturi şi mă bucur 
că un proiect care trenează de 
mulţi ani, Fast Danube 2, a fost 
în sfârşit depus cu succes şi 
finanţat de Comisia Europeană 

cu aproape 200 de milioane de 
euro. Ducerea la bun sfârşit a 
acestui proiect ar duce la 
asigurarea unei perioade minime 
de 340 de zile pe an de 
navigabilitate. Îmbunătăţirea 
navigabilităţii pe Dunăre e mai 
necesară ca oricând, luând în 
calcul noile realităţi geopolitice 
din estul Europei”, a declarat 
Adina Vălean, citată în 
comunicat. 
     De asemenea, pentru 
reabilitarea căii ferate Valea 
Călugărească – Buzău a fost 
acordată suma de 45 de milioane 

de euro. 
     „De asemenea, România, 
împreună cu Republica Moldova 
şi Ucraina, primeşte aproape 14 
milioane de euro pentru 
îmbunătăţirea infrastructurii la 
frontierele Galaţi, Giurgiuleşti, 
Reni”, a adăugat 
europarlamentarul. 
     Comisia Europeană a selectat 
134 de proiecte de transport în 
acest apel de proiecte, din 408 
aplicaţii, majoritatea fiind 
proiecte de cale ferată şi cursuri 
de apă navigabile. 

Vasile Nechita

      Sătmărenii care taie porci 
pentru consum propriu în acest 
sfârşit de săptămână, pot solicita 
examen trichineloscopic exclusiv 
în cadrul cabinetelor sanitare 
veterinare private, conform 
programului afişat pentru zilele de 
sâmbătă 20 şi duminică 21 iulie.  
      Pentru orice urgență apelați 
telefonul 0261715956 sau 
0760789016. 
      Toți solicitanții, care doresc 
efectuarea examenului 
trichineloscopic, sunt rugaţi ca în 
momentul prezentării probei de 
carne – pilieri diafragmatici – să 
aibă asupra lor: 
      Cartea de Identitate a 
proprietarului/solicitantului, 
Crotalia de identificare a 
suinei/suinelor sacrificate, 
      Suma de 30,94 lei, 
reprezentând contravaloarea unei 
probe examinate, este valabilă 
pentru CSVSA – urile din pieţe, 
care nu fac asemenea examinări la 
sfârşit de săptămână. 

Cabinetele Medicale Veterinare 
Concesionate/Private, își stabilesc 
tarife de manoperă proprii. 
      Carnea provenită de la porcii 
sacrificați în gospodăriile 
populației este destinată strict 
pentru consum familial. 
      Este interzisă comercializarea 
cărnii de porc sub orice formă, 
obținută în urma sacrificărilor de 
porci din gospodăriile populației. 
      În cazul depistării parazitului 
Trichinella Spiralis întreaga 
cantitate de carne se supune 
denaturării/distrugerii, iar 
proprietarul animalului poate 
beneficia de despăgubire la 
valoarea de piață a animalului, cu 
condiția ca acesta să fie identificat, 
evidențiat în BND iar cel care 
solicită despăgubire să fie 
proprietarul animalului. 
      Nerespectarea prevederilor 
legale atrage după sine sancțiuni 
contravenționale sau penale după 
caz 

I.A.

România primeşte 260 de milioane de euro pentru trei  
proiecte de infrastructură

Examenele trichineloscopice 
se fac exclusiv la cabinetele  
veterinare private

 
ANUNȚ 

 
Se aduce la cunoștință 
publică convocarea 

ședinței ordinare a Consiliului Local al Municipiului 
Satu Mare, care va avea loc pe data de 25.07.2024 ora 
14<00, prin platforma on-line de videoconferință, cu 
următorul PROIECT AL ORDINII DE ZI, cuprins în 

anexa la Dispoziția Primarului Municipiului Satu Mare 
nr. 272/17.07.2024, disponibil la următorul link< 

https<//www.primariasm.ro/deliberativ-consiliul-local 
 

Primar, Kereskényi Gábor 

Această informare este efectuată 
de< U.A.T. SUPUR 

 
Str. Teilor nr. 14> com. Supur, jud. Satu Mare> 

Telefon< 0261-823.332> Fax< 0261-823.442> 
e-Mail< primariasupur@gmail.com 

 

ANUNŢ 
 

Unitatea administrativ teritorială Supur, din județul Satu Mare,  
anunță publicarea documentelor tehnice ale cadastrului pentru sectorul  
cadastral nr. 73 începând cu data de 24.07.2024 pe o perioadă de 60 de 
zile, la sediul Primăriei Comunei Supur, conform art. 14 alin (1)  și (2)  
din   Legea   cadastrului   și   a   publicității   imobiliare   nr.   7/1996, 
republicată   cu   modificările   și   completările   ulterioare.   Cererile   
de  rectificare   ale   documentelor   tehnice   vor   putea   fi   depuse   la   
sediul primăriei  și pe site-ul Agenției Naționale de Cadastru și 
Publicitate  Imobiliară.

      Premierul României, Marcel 
Ciolacu, a anunțat joi o inițiativă 
guvernamentală menită să ofere 
un ajutor suplimentar persoanelor 
defavorizate și pensionarilor cu 
venituri sub 2.000 de lei lunar. 
Noua măsură presupune 
distribuirea unei tranșe de 250 de 
lei, sub formă de produse 
alimentare și mese calde. 
      Această decizie vine în 
contextul în care inflația continuă 
să afecteze nivelul de trai al celor 
mai vulnerabili membri ai 
societății. Premierul a subliniat că 
această tranșă suplimentară este 
parte a unui efort mai larg de a 
susține populația în fața 
provocărilor economice actuale. 
      În plus, în cadrul aceleiași 
ședințe de Guvern, s-a decis 
suplimentarea sumelor alocate 
pentru sprijinirea producătorilor 
agricoli. Această măsură este 

menită să stimuleze producția 
internă de alimente și să asigure 
stabilitatea prețurilor pe piața 
locală. 
      „Este esențial să ne asigurăm 
că toți cetățenii au acces la 
resursele de bază necesare pentru 
a-și duce viața de zi cu zi, în special 
cei în situații de vulnerabilitate”, a 
declarat Premierul Ciolacu. 
„Sprijinul pentru producătorii 
agricoli este, de asemenea, crucial 
pentru securitatea alimentară a țării 
noastre pe termen lung.” 
      Această inițiativă este primită 
cu speranță de beneficiari, mulți 
dintre aceștia exprimându-și 
recunoștința pentru ajutorul oferit 
în aceste vremuri dificile. 
Guvernul promite monitorizarea 
continuă a situației și ajustarea 
măsurilor de sprijin conform 
necesităților cetățenilor. 

D. P.

Ajutor suplimentar: 
250 de lei pentru pensionari 
și persoane defavorizate
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Tichetele de activităţi 
casnice pot fi utilizate sau 
valorificate în termen de 12 
luni de la achiziţionare, în 
cazul beneficiarilor, 
respectiv timp de 12 luni de 
la primire, în cazul 
prestatorilor casnici, 
potrivit unei Hotărâri 
adoptate joi de Guvern. 
 

Tichetele de activităţi casnice 
nevalorificate în acest termen vor 
fi anulate de Agenţia Naţională 
pentru Ocuparea Forţei de 
Muncă, în platforma electronică, 
în termen de 30 de zile de la data 
expirării celor 12 luni, precizează 
Ministerul Muncii şi Solidarităţii 
Sociale, într-un comunicat postat 
pe propria pagină de Facebook. 
 

34 de activități 
pot fi remunerate 

exclusiv cu 
tichete valorice 

 
"Măsura este prevăzută într-

o hotărâre de Guvern adoptată 
astăzi (joi, n.r.), care urmăreşte 
eficientizarea sistemului de plată 
şi de evidenţă a activităţii 
prestatorului casnic. Actul 
normativ adoptat mai prevede că 
în cazul în care beneficiarul 
casnic nu completează corect şi 
veridic datele şi informaţiile pe 
tichetele de activităţi casnice pe 
suport hârtie, acesta trebuie să 
acorde prestatorului casnic alte 
tichete, cele completate greşit 
fiind restituite agenţiei pentru 

ocuparea forţei de muncă în 
vederea anulării", se mai arată în 
documentul citat. 

Pentru a acorda tichete de 
activităţi casnice angajaţilor sub 
formă de bonus sau primă, 
angajatorii trebuie să încheie un 
contract cu agenţia pentru 
ocuparea forţei de muncă în raza 
căreia îşi au sediul/sediul social 
sau punctul de lucru. 

Poate fi prestator casnic orice 
persoană fizică care a împlinit 16 
ani care doreşte să aibă sau să-şi 
suplimenteze veniturile prin 
prestarea, ocazional, de activităţi 

casnice necalificate, fie că este 
şomer, pensionar, elev, student 
sau angajat. 

În total, au fost stabilite 34 de 
activităţi care pot fi remunerate 
exclusiv cu tichete valorice şi care 
vizează îngrijirea locuinţelor sau 
a grădinilor, a animalelor de 
companie sau sprijinirea 
persoanelor dependente. 

Persoanele interesate să 
devină prestator casnic sau 
beneficiar casnic trebuie să se 
înregistreze în platforma 
tichete.anofm.ro. 

"Avantajul pe care îl aduce 

înrolarea în platformă şi prestarea 
activităţilor în baza tichetelor este 
faptul că lucrătorii casnici 
beneficiază de asigurări de pensie 
şi de sănătate, cu condiţia 
preschimbării a cel puţin 85 de 
tichete de activităţi casnice, 
respectiv 1.275 de lei/lună. 
Reglementarea activităţilor 
prestatorului casnic constituie 
una dintre reformele asumate de 
statul român prin Planul Naţional 
de Redresare şi Rezilienţă 
(PNRR)", susţine MMSS. 
                                   Cristina B. 

Angajatorii trebuie să încheie un contract cu AJOFM-ul în raza căruia își au sediul

Tichetele de activităţi casnice pot 
fi utilizate în termen de 12 luni 
Guvernul a adoptat o nouă reglementare care privește aceste tichete

Producţia de energie electrică   
va creşte cu un ritm mediu  
nual de 2,7% în anii următori

Cehia şi România, cel mai  
semnificativ declin din UE 
al lucrărilor de construcţii

Producţia de energie electrică 
primară va înregistra un ritm 
mediu anual de creştere de 2,7%, 
în perioada 2024-2027, conform 
ultimei Prognoze a echilibrului 
energetic, publicate de Comisia 
Naţională de Strategie şi Prognoză 
(CNSP). 

Potrivit sursei citate, producţia 
de energie hidroelectrică pentru 
anul 2024 va avea o valoare 
estimată de 1,469 milioane tep, în 
scădere cu 8,3% faţă de 2023, în 
condiţii climatice nefavorabile, 
urmând ca aceasta să revină la o 
creştere de peste 4% în 2025 în 
condiţii de precipitaţii normale. 

Producţia de energie electrică 
eoliană va creşte anul acesta, 
conform estimărilor, la 684.000 
tep, iar pentru perioada 2025-
2027, va avea un avans prognozat 
de 3,5%, ca ritm mediu anual, iar 
cea de energie electrică 
fotovoltaică va totaliza, în 2024, 
228.000 tep, iar pentru perioada 
2025-2027 va avea o creştere 
prognozată de 11,8%. 

Producţia de energie nuclearo-
electrică a fost considerată 
constantă pentru intervalul 2024-
2027, cu o valoare multi-anuală 
prognozată la 968.000 tep. 

În ceea ce priveşte importul 
de energie electrică, pentru anul 
2024 se anticipează o creştere cu 

11,7%, concomitent cu o majorare 
a exporturilor de 4,4%, 
temperându-se după 4 ani de 
creşteri de două cifre, România 
continuând să fie şi în 2024 
exportator net de energie. 

"În scenariu s-a impus ca 
exportul net de energie electrică 
să rămână pozitiv pe intervalul de 
prognoză, dar cu o tendinţă de 
restrângere a ecartului, în 
condiţiile în care cererea externă 
se poate diminua", se menţionează 
în Nota prognozei. 

Producţia de energie electrică 
obţinută în termocentrale este 
prognozată în scădere, la 1,477 
milioane tep, iar pentru perioada 
2024-2027 este estimată a se 
diminua cu un ritm mediu anual 
de 6,9%. Energia electrică 
obţinută în termocentrale este 
utilizată pentru a echilibra 
necesarul din consumul intern, în 
condiţiile actuale în care se doreşte 
reducerea dependenţei de importul 
de gaze naturale. 

Consumul intern de energie 
electrică (totalul utilizărilor, mai 
puţin exportul) se aşteaptă să se 
reducă şi în 2024, dar cu o 
dinamică mult mai mică (de -0,6% 
faţă de -5,8% în 2023), urmând ca 
în intervalul 2025-2027 să aibă un 
ritm mediu anual de creştere de 
0,8%.  

Lucrările de construcţii au 
scăzut cu 1% în Uniunea 
Europeană (UE) şi cu 0,9% în 
zona euro în mai, comparativ 
cu luna precedentă, când se 
înregistrase un nivel stabil în 
UE şi un declin de 0,4% în zona 
euro, arată datele publicate joi 
de Oficiul european pentru 
Statistică. 

În rândul statelor membre 
UE pentru care sunt disponibile 
datele, cel mai semnificativ 
avans al lucrărilor de 
construcţii în mai, comparativ 
cu luna precedentă, a fost în 
Finlanda (1,9%), Bulgaria 
(1,1%), Belgia şi  Spania 
(ambele cu 0,3%), iar cel mai 
semnificativ declin în Cehia 
(minus 5,1%), România (minus 
4,1%) şi Ungaria (minus 3,8%). 

În mai 2024, comparativ cu 
perioada similară din 2023, 
lucrările de construcţii au 
scăzut cu 2,5% în UE şi cu 
2,4% în zona euro. 

În rândul statelor membre 
UE pentru care sunt disponibile 
datele, cel mai semnificativ 
declin al lucrărilor de 
construcţii  în luna mai, 
comparativ cu perioada 
similară din 2023, a fost în 
Suedia (minus 7,5%), Slovenia 

(minus 7,4%) şi Germania 
(minus 7%), iar creşteri s-au 
înregistrat în Ungaria (7,3%), 
Bulgaria (4,4%) şi Danemarca 
(1,1%). 

România a raportat un 
declin anual de 1,6%, după un 
avans de 12,3% în aprilie, 
potrivit Eurostat. 

Conform datelor publicate 
de Institutul Naţional de 
Statistică (INS), raportat la luna 
mai a anului 2023, în mai 2024, 
volumul lucrărilor de 
construcţii s-a diminuat ca serie 
brută (-2,9%) în România, dar 
a crescut ca serie ajustată 
(+1,7%). 

Datele INS relevă că, la 
nivel comparativ mai - aprilie 
2024, volumul lucrărilor de 
construcţii a crescut, ca serie 
brută ,  cu 0,5%, datorită 
lucrărilor de construcţii noi 
(+2,9%) şi a celor de reparaţii 
capitale (+2,1%). 

În schimb, ca serie ajustată, 
lucrările de construcţii au 
coborât cu 4,2%, ca urmare a 
scăderilor din: lucrări de 
întreţinere şi reparaţii curente 
(-16%), lucrări de reparaţii 
capitale (-9,8%) şi lucrări de 
construcţii noi (-1,4%). 
                                   M. Drăgan

Menținerea unui nivel mai 
ridicat al aversiunii față de risc a 
provocat deprecierea leului și a 
altor monede de la marginea 
zonei euro. 

Cursul monedei unice a urcat 
de la 4,9681 la 4,9692 lei, după 
ce în ședința de marți a fost atins 
un minim al ultimelor aproape 
nouă luni, de 4,9655 lei. Cotațiile 
euro au crescut în piața locală la 
4,968 – 4,97 lei. 

Piața monetară a intrat deja 
în vacanță, excesul de lichiditate 
reducând volumul tranzacțiilor, 
ceea ce menține stabilitatea 
indicilor ROBOR. 

Indicele la trei luni, în funcţie 
de care sunt calculate dobânzile 
la majoritatea creditelor în lei 
contractate înainte de mai 2019, 
s-a consolidat la 5,81%. Indicele 
la șase luni, folosit la calcularea 
ratelor la creditele ipotecare, s-a 
oprit la 5,87% iar cel la 12 luni la 
5,91%. 

Trezoreria Statului s-a 
împrumutat joi cu 798 milioane 
lei, la un randament mediu anual 
de 6,19%. Emisiunea, care a avut 
o valoare programată de 400 
milioane lei, este scadentă în mai 
2027 

Euro s-a stabilizat joi în 
culoarul 1,0926 – 1,0941 dolari, 
ceea ce a permis aprecierea 
cursului monedei americane de 
la 4,5404 la 5,5468 lei. 

Stabilitatea s-a datorat 
faptului că Banca Central 
Europeană a decis să nu modifice 
dobânzile sale directoare iar cea 

la facilitatea de depozit, cea mai 
urmărită de investitori, s-a oprit, 
după scăderea din iunie, la 
3,75%. 

Oficialii BCE nu au oferit 
indicii referitoare la deciziile din 
următoarele luni, după ce 
Eurostat a anunțat că rata anuală 
a inflaţiei în Uniunea Europeană 
s-a situat la 2,6% în iunie, în 
scădere de la 2,7% în mai. 

După creșterea de miercuri la 
5,9215 lei, investitorii mizând pe 
viitoarele politici ale noului 
guvern laburist, favorabile 
creşterii economice din Marea 
Britanie, marcările de profit au 
determinat scăderea cursului la 
5,9059 lei. 

Dorința traderilor de a-și 
proteja portofoliile a ridicat 
cotațiile monedei elvețiene față 
de cea europeană, a apreciat 
media acesteia de la 5,1141 la 
5,1433 lei. 

Prețul gramului de aur a 
scăzut de la maximul istoric de 
361,0678 lei la 360,6045 lei, după 
ce metalul galben a scăzut la 
2.456,10 – 2.474,70 dolari/uncie. 

În regiune, media monedei 
maghiare s-a întărit marginal la 
390,04 forinți/euro iar a celei 
poloneze s-a depreciat la 4,2954 
zloți/euro. 

Bitcoin s-a stabilizat la valori 
de 63.928 – 65.108 dolari, cotații 
ușor mai mici față de cele de 
miercuri. Ethereum fluctua în 
culoarul 3.384 – 3.489 dolari. 
                          Radu Georgescu

Sectorul învăţământului, 
logistica şi industria chimică au 
înre gistrat cele mai mari creşteri 
salariale în mai 2024 faţă de 
aceeaşi lună a anului trecut, arată 
calculele ZF pe baza datelor 
furnizate de Institutul Naţional 
de Statistică (INS). Salariul 
mediu net în aceste sectoare a 
crescut semnificativ, cu peste 
22%. Astfel, salariile din 
învăţământ au crescut cel mai 
mult în mai 2024 faţă de mai 

2023, cu 28%, până la o valoare 
medie de aproape 6.200 de lei 
net.  

De altfel, este a doua lună 
consecutivă când sectorul 
învăţământului are cea mai mare 
creştere salarială de la an la an. 
În aprilie 2024, salariile din acest 
sector au avut un avans de 39% 
comparativ cu aprilie 2023, până 
la o valoare medie a salariului 
net de 5.609 lei pe lună. 
                                  V. Nechita

Moneda Euro a ajuns 
din nou la 4,97 lei

Sectoare de activitate cu cele 
mai mari creşteri salariale

     Din 2016 şi până anul trecut, 
Hidroelectrica a virat sub formă 
de dividende către stat  21 mld. 
lei, Nu cleare lectrica 4,4 miliarde 
de lei, Romgaz circa 7,7 miliarde 
de lei. Romgaz, Nuclearelectrica, 
Electrica, Conpet, Transelectrica 
şi Hidroelectrica au virat peste 
34 de miliarde de lei către bugetul 
de stat, bani cărora li s-a pierdut 
urma. Această măsură prin care 
companiile de stat strategice au 
fost golite de resurse a ajutat 

bugetul de stat, dar a 
vulnerabilizat acest sector 
strategic, iar nota de plată vine. 
România a fost cea mai scumpă 
piaţă spot de energie din Europa, 
cu un maxim de 213 euro/MWh 
înregistrat ieri. Recent, România 
aducea de la vecinii săi aproape 
1.500 MW de energie pentru a 
ţine becurile aprinse. Depăşite de 
situaţie, autorităţile îi roagă pe 
consumatori să utilizeze aparatele 
de aer condiţionat prudent.

Cum a „tocat“ statul român  
banii pentru reactoarele 3 şi 4

*1 dolar canadian               3.3251 

*1 franc elvețian               5.1433 

*1 EURO              4.9692 

* 1 liră sterlină              5.9059 

*1 dolar SUA               4.5468 

*1 g AUR         360.6045 

Citește zilnic  
știrile de  
mâine pe

www.informatia-
zilei.ro
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     Internauții trebuie să 
respecte mai multe reguli 
în momentul în care 
accesează anumite site-uri. 
În caz contrar, riscă să 
rămână fără bani. O 
femeie din Călărași s-a 
trezit recent într-o astfel de 
situație. 
 
     Mai precis, o femeie din 
Călărași a încercat să cumpere 
acțiuni online şi a rămas fără 
bani. Potrivit informațiilor 
transmise de oamenii legii, 
aceasta a fost înșelată și a pierdut 
suma de 36.000 de lei. 
Potrivit informațiilor transmise 
de Poliția Română într-un 
comunicat, o femeie de 66 de ani 
din comuna Dor Mărunt a făcut 
plângere după ce a fost victima 
unei înșelăciuni. 
      Autoritățile investighează 
cazul, avertizând populația să fie 
vigilentă. „La data de 16 iulie 
a.c., polițiștii Inspectoratului de 
Poliție Județean Călărași au fost 
sesizați, prin plângere, de către o 
femeie, de 66 de ani, din comuna 

Dor Mărunt, cu privire la faptul 
că a fost victima unei înșelăciuni, 
ce are ca mod de operare 
investment scam”, a transmis 
Poliția Română. 
 

Polițiștii 
din Călărași 
investighează 

cazul 
 
      Ar fi vorba despre un 
„investment scam”. Autoritățile 
au explicat că această modalitate 
constă în introducerea în eroare 
cu privire la posibilitatea 
efectuării unor investiții online 
pe diverse platforme de profil 
(prin cumpărarea de 
acțiuni/obligațiuni la diverse 
companii private naționale / 
internaționale listate la bursă) și 
îndrumarea de a transfera diverse 
sume de bani sau monede 
virtuale în conturile bancare 
controlate de către autori. 
      „Polițiștii, sub coordonarea 
unui procuror din cadrul 
Parchetului de pe Lângă 

Tribunalul Călărași, au stabilit 
că, la data de 27 iunie a.c., femeia 
de 66 de ani ar fi accesat un link 
al unei reclame privind 
cumpărarea de acțiuni, și-ar fi 
introdus datele personale și, la 
scurt timp, ar fi fost abordată de 
o persoană necunoscută, care i-
ar fi spus că va fi contactată de 
un expert financiar”, este scris în 
comunicat. 

La 1 iulie, victima  
ar fi dat 18.000 

de lei unui 
necunoscut 

 
     Ulterior, femeia ar fi fost 
contactată de o altă persoană. 
Sub îndrumarea acesteia, ar fi 

instalat o aplicație și ar fi 
transferat  din contul său 
bancar o sumă  imensă . 
Infractorii susțineau că acești 
bani ar fi reprezentat investiția 
minimă. Prejudiciul total este 
de 36.000 de lei, iar poliția a 
alcă tuit  un tablou al 
evenimentelor. 
     La data de 1 iulie, sub 
îndrumarea aceleiași persoane, 
ar fi dat 18.000 de lei unei 
persoane necunoscute, care s-
ar fi prezentat la domiciliul 
femeii.După aceea, la data de 
10 iulie, sub îndrumarea unei 
alte persoane, persoana 
vătămată a depus 15.000 de lei 
la un ATM Bitcoin,  din 
municipiul Bucureș t i .  În 
continuare, la data de 12 iulie, 
din contul bancar al femeii ar 
fi fost efectuate mai multe 
tranzacții financiare, pe care 
nu le-ar f i  recunoscut,  în 
valoare de 3.000 de lei. 
     Astfel, persoanei vătămate 
i-a fost cauzat un prejudiciu 
total de 36.000 de lei. 

Vasile Nechita

Românii trebuie să fie precauți  
la noile țepe cu carduri bancare 
O femeie din Călărași a încercat să cumpere acțiuni online şi a rămas fără bani

BERBEC. Ai parte de un succes, de 
clarificarea unei neînțelegeri, deci e 
și firesc să te bucuri într-o astfel de 
situație. Totuși, mai stai puțin până 
vei fi sigur că lucrurile sunt bine 
așezate pe făgașul lor, căci s-ar putea 
să mai ai de făcut unele rectificări, 
iar asta poate să dureze. 
 
TAUR. Ești antrenat într-o 
competiție importantă, cu efect 
asupra viitorului tău, care se apropie 
de sfârșit, iar rezultatul va influența 
mult evoluția ta profesională. Ai 
grijă cum îți împarți timpul acum, 
pe ultima sută de metri, să poți 
termina toate la timp și așa cum vrei 
tu.  
 
GEMENI. Te supără anumite 
mărunțișuri, pe care alții nici nu le 
bagă de seamă, dar tu ai fi în stare 
să-ți strici ziua din cauza lor. Noroc 
că apare un prieten, care, cu talentul 
său umoristic face să râzi, te 
molipsește și pe tine cu bună 
dispoziție și te face să uiți ce nu ți-a 
convenit. 
 
RAC. Treci printr-o perioadă 
încărcată de emoții, multă muncă 
cu termene limită, dar și reușită pe 
măsură. Simți că nu vei rezista până 
la capăt, că nu vei reuși să le faci pe 
toate așa cum ai fi vrut, dar acest 
sentiment este doar efectul stresului, 
nu oglindește realitatea. 
 
LEU. Este o zi plină de simboluri 
aparte pentru tine. Te simți de parcă 
te-ai afla sub o aripă protectoare, ca 
și cum un înger păzitor te-ar ocroti 
și te-ar feri de tot ce este rău. Simți 
de parcă sufletul tău ar fi alinat de 
ceva nevăzut și nu poți exprima prin 
cuvinte ce este acel ceva. 
 
FECIOARĂ. Tocmai persoana cea 
mai dragă se opune planurilor tale 
de ast[zi și nu poți să înțelegi de ce? 
Abia după ce își va expune 
argumentele, ai să înțelegi atitudinea 
sa și poate chiar ai să-i dai dreptate 
și îți vei revizui proiectele în care ai 
fi vrut să-l antrenezi și pe el.   
 
BALANȚĂ. Legea este deosebit de 
importantă pentru tine astăzi, ai de 
lucru cu instituții în care circulă tot 
felul de reguli stricte. Orice abatere 
de la regulă ți-ar putea cauza 
prejudicii morale sau materiale 
semnificative, deci fii cât se poate de 
corect în tot ceea ce ai de făcut.  
 
SCORPION. Ești capabil de multe 
sacrificii pentru binele celor dragi. 
Orice ți-ar cere, faci cu mult drag, 
pentru că pui mare preț pe bucuria 
celor apropiați de sufletul tău, chiar 
dacă tu va trebui să depui un efort 
pentru binele lor. Când îi vezi 
zâmbind, te simți în al nouălea cer. 
 
SĂGETĂTOR. Primești de undeva 
o informație interesantă, sau o veste 
bună,  care poate avea efecte 
excelente dacă o vei folosi în 
proiectele tale. Însă, dacă o 
dezapreciezi și treci pe lângă ea cu 
indiferență, ai putea rata un noroc 
de zile mari, deci nu privi lucrurile 
cu pasivitate. 
 
CAPRICORN. Dacă nu-ți ții sub 
control energia de care te cuprinde 
astăzi, ai putea face o întoarcere de 
180 de grade în viața ta. Pe 
neașteptate îți schimbi serviciul, sau 
poate renunți irevocabil la un 
proiect aflat spre final, iar acesta ar 
putea să-ți solicite noi resurse. 
 
VĂRSĂTOR. Simți nevoia să 
vorbești cu cineva despre aspirațiile 
tale, dar alege-ți cu grijă confidentul, 
pentru că nu toată lumea trebuie să 
afle ce-ți dorești tu. Nu toți știu să se 
bucure de reușitele altora, iar un fals 
prieten, în loc să te ajute, îți mai 
poate băga și bețe în roate.  
 
PEȘTI. Dai cu greu din mână orice 
sumă, ții cu dinții de banii pe care 
ai reușit să-i aduni, de parcă ar trebui 
să-ți faci provizii pentru zilele negre. 
Nu dispera și nu exagera gravitatea 
unor facturi, pentru că sunt plăți pe 
care le faci în fiecare lună și niciodată 
nu ai avut probleme.  

HOROSCOP

Persoanei vătămate i-a fost cauzat un prejudiciu total de 36.000 
de lei, prin extragerea ilegală, în mod repeat, a fondurilor 
existente pe card

     Recent, Kaufland România a 
inițiat retragerea unui produs din 
magazinele sale, ca măsură de 
precauție în urma unei suspiciuni 
de contaminare cu Salmonella. 
Produsul în cauză este Pasta 
Tahini Al’Fez de 160g, fabricat 
de AB World Foods din Marea 
Britanie. 
     Suspiciunile de contaminare 
cu Salmonella au determinat 
acest demers, în încercarea de a 
preveni orice posibil impact 
negativ asupra sănătății 
consumatorilor. Autoritatea 
Națională Sanitară Veterinară și 
pentru Siguranța Alimentelor 
(ANSVSA) a confirmat această 
informație printr-un comunicat 
de presă. 
     Producătorul și importatorul 
pentru România, în colaborare 
strânsă, au decis să retragă de pe 
piață toate loturile produsului 
Pasta Tahini Al’Fez. Această 
decizie a fost luată ca măsură de 
precauție, având în vedere că 
testele finale nu pot exclude 
prezența bacteriei. 
     Dacă ai achiziționat acest 

produs, este recomandat să îl 
returnezi imediat la magazinul 
de unde l-ai cumpărat. Kaufland 
a anunțat că toți consumatorii 
care returnează  produsul 
contaminat vor primi 
contravaloarea acestuia. Este 
important să  nu consumi 
produsul, deoarece Salmonella 
poate cauza simptome severe, 
cum ar fi febră, diaree și crampe 
abdominale. 
     ANSVSA monitorizează 
continuu situația și colaborează 
cu magazinele și producătorii 
pentru a asigura retragerea 
eficientă a tuturor produselor 
suspectate de contaminare. 
Consumatorii sunt sfătuiți să 
verifice în mod regulat anunțurile 
și actualizările privind siguranța 
alimentară. 
     Prin măsuri proactice și 
răspuns rapid, Kaufland își arată 
angajamentul față de siguranța și 
sănătatea clienților săi. Asigură-
te că  urmezi indicațiile și 
returnezi orice produs suspect 
pentru a te proteja pe tine și pe 
familia ta. 

Suspiciuni de salmonella 
la Kaufland  

Comunicat de presă 
Data 19.07.2024  

 
Privind demararea proiectului 

 

„REALIZARE CAPACITĂȚI DE PRODUCERE A ENERGIEI ELECTRICE 
DIN SURSE SOLARE ÎN COMUNA VETIȘ” 

 

 
         Beneficiarul Unitatea Administrativ Teritorială COMUNA VETIȘ implementează proiectul cu 
titlul „REALIZARE CAPACITĂȚI DE PRODUCERE A ENERGIEI ELECTRICE DIN SURSE 
SOLARE ÎN COMUNA VETIȘ”, cod MySMIS 314940, în perioada 31.05.2024 - 31.12.2026. 
 
         Acest proiect a obținut finanțare în cadrul FONDULUI PENTRU MODERNIZARE, 
P1_OS1_Cresterea capacitatii de producere a energiei din surse regenerabile, in vederea atingerii 
obiectivelor din Planul Național Integrat în domeniul Energiei și Schimbărilor Climatice 2021-
2030, aprobat prin H.G. nr. 1.076/2021 privind ponderea globală de energie din surse 
regenerabile în consumul final brut de energie Fondul pentru Modernizare: Prioritate: Program 
cheie 1: SRE și stocarea energiei - Sprijin pentru realizarea de noi centrale electrice și sisteme de 
încălzire-răcire bazate pe surse regenerabile de energie și pentru realizarea de capacități de stocare a 
energiei electrice, Obiectiv specific: P1_OS1_Cresterea capacitatii de producere a energiei din surse 
regenerabile, in vederea atingerii obiectivelor din Planul Național Integrat în domeniul Energiei și 
Schimbărilor Climatice 2021-2030, aprobat prin H.G. nr. 1.076/2021 privind ponderea globală de 
energie din surse regenerabile în consumul final brut de energie, Operațiune: FM_1.1 Sprijin pentru 
realizarea de noi centrale electrice și sisteme de încălzire-răcire bazate pe surse regenerabile de energie. 
 
        AUTORITATEA DE MANAGEMENT este Ministerul Energiei (ME), în calitatea sa de 
autoritate națională de implementare și gestionare a fondurilor alocate României din Fondul pentru 
Modernizare (MEFM). 
 
        VALOAREA TOTALĂ A PROIECTULUI este de 1.627.253,99 lei, din care VALOAREA 
MAXIMĂ ASIGURATĂ DIN FONDUL PENTRU MODERNIZARE este de până la 100% din 
cheltuielile eligibile, respectiv 1.442.442,32  lei. 
 
        Obiectivul general al proiectului: Realizarea unei noi capacități de producere a energiei electrice 
din surse regenerabile de energie solară în comuna Vetiș, județul Satu-Mare, cu scopul reducerii 
consumului de energie din surse convenționale.  
 
        Obiective specifice: 
1. Instalarea unui parc fotovoltaic nou de 0,222 MW pentru autoconsum; 
2. economie mai eficientă din punctul de vedere al utilizării surselor, mai ecologică și mai competitivă 
pentru asigurarea consumului de energie din surse regenerabile, prin producerea energiei electrice de 
265 MWh/an; 
3. Protecția mediului înconjurător prin reducerea emisiilor de gaze cu efect de seră cu 162,15 
tone de CO2/an. 

     Sectorul învăţământului, 
logistica şi industria chimică au 
înre gistrat cele mai mari creşteri 
salariale în mai 2024 faţă de 
aceeaşi lună a anului trecut, arată 
calculele ZF pe baza datelor 
furnizate de Institutul Naţional 
de Statistică (INS). Salariul 
mediu net în aceste sectoare a 
crescut semnificativ, cu peste 
22%. 
     Astfel, salariile din 
învăţământ au crescut cel mai 

mult în mai 2024 faţă de mai 
2023, cu 28%, până la aproape 
6.200 de lei net. 
     De altfel, este a doua lună 
consecutivă când sectorul 
învăţământului are cea mai mare 
creştere salarială de la an la an. 
În aprilie 2024, salariile din acest 
sector au avut un avans de 39% 
comparativ cu aprilie 2023, până 
la o valoare medie a salariului net 
de 5.609 lei pe lună. 

Vasile Nechita

Sectoare de activitate cu cele 
mai mari creşteri salariale



 

     După cele două competiții majore din ultimele două săptămâni, EURO 
2024 și Copa America, FIFA a actualizat clasamentul mondial al echipelor 
naționale.  Ajunsă în optimile de finală la EURO 2024, naționala României 
a urcat două poziții în ierarhia FIFA și ocupă locul 45 în luna iulie. Pe locul 
1 se află, Argentina. 2. Franța - 1854,91; 3. Spania - 1835,67; 4. Anglia - 
1812,26; 5. Brazilia - 1785,61; 6. Belgia - 1772,44; 7. Olanda - 1758,51; 
8. Portugalia - 1741,43; 9. Columbia - 1727,32; 10. Italia - 1714,29 ....... 
45. România.

      Irina Begu își continuă  parcursul bun de la WTA Palermo unde a 
obținut a treia victorie. Irina a obținut calificarea în sferturile de finală 
după ce a învins-o în două seturi pe Arantxa Rus, scor 6-2, 7-5. Românca, 
locul142 WTA  se simte bine la Palermo șidovadă că a învins-o fără 
probleme  de Arantxa Rus, o jucătoare aflată cu 80 de locuri mai sus în 
ierarhia WTA și cap de serie numărul 5 la acest turneu.  A fost al doilea 
duel direct dintre cele două, iar Irina a avut câștig de cauză în amble 
partide.

Irina Begu s-a calificat în sferturi la Palermo România a urcat 2 locuri în Top FIFA
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Capul de afiș al turneului internațional 
este Patricia Țig, fostă componentă 
a echipei României de FedCup

SPORT

      Pe parcursul săptămânii viitoare, orașul Satu 
Mare va fi gazda unui important eveniment 
sportiv, un turneu de tenis din circuitul 
profesionist  feminin ITF cu premii totale de 
15.000 de euro.  Turneul  va avea loc în intervalul 
20-28 iulie la baza sportivă Match Point. 
 
      Capul de afiș al acestui turneu este Patricia Țig, fostă 
componentă a echipei României de FedCup. Patricia are 
o expertiență de peste 10 ani în circuitul mondial feminn 
și  prezentă, luni în șir,  în TOP 100 WTA. Cea mai bună 
clasare a sa este locul 56 mondial (26 octombrie 2020).] 
Țig a câștigat un titlu la simplu în circuitul WTA  (Istanbul 
2020) plus unul în turneele WTA 125 (Karlsruhe/2019) , 
precum și 14 titluri la simplu și patru la dublu în circuitul 
ITF. 
      În cariera ei a câștigat din tens circa 1,55 miloane de 

euro. 
      Patricia Țig a primit un wild-card din partea 
organizatorilor iar fosta nr.56 WTA va evolua atât în proba 
de simplu cât și la dublu. Pe lângă meciurile din turneu, 
Patricia va face marți și câteva schimburi de mingi cu 
copiii amatori de tenis. ”Îi învită marți, de la ora 19, pe toți 
iubitorii de tenis și mai ales pe copii să vină la baza Match 
Point pentru a bate mingea cu Patricia Țig una dintre cele 
mai bune jucătoare ale României din ultimii ani”  anunțat 

Călin Panas, adiministratorul bazei Match Point și 
principalul organizator al turneului ITF 15000 
      De la organizatori am aflat că turneul va cuprinde un 
tablou de calificări de 64 și apoi tabloul principal de 32 la 
simplu iar la dublu va fi un tablou de 16. Intrarea la partidele 
din cadrul turneului este liberă. 
      Amintim că la baza sportivă ”Match Point”  a avut loc, 
în luna iunie de un turneu ITF masculin M25, turneu câștigat 
de Cezar Crețu.

     Conform unei analize făcută de ”Brand 
Finance.”  Real Madrid este cel mai valoros 
brand de fotbal din lume. Valoarea de piață 
a clubului din Madrid a atins uriașa sumă 
de 1,805 miliarde de dolari. O creștere de 
aproape 300 de milioane față de 2023 când 
valoarea era de 1,563 miliarde. 
 
     A doua echipă în acest clasament este 
Manchester City  grupare evaluată în prezent la 1,726 
miliarde (1,562 în 2023), în timp ce pe locul 3 este 
FC Barcelona evaluată la 1,613 miliarde. 
 
Top 10 cele mai valoroase echipe de fotbal din lume 
 
1 Real Madrid 1,805 miliarde (+1 loc) 
2 Manchester City 1,726 miliarde (-1 loc) 
3 FC Barcelona 1,653 milarde 
4 Manchester United 1,498 mliarde 
5 Liverpool 1,487 miliarde 
6 Bayern Munchen 1,325 miliarde (+1 loc) 
7 PSG 1,294 (-1 loc) 
8 Arsenal 1,067 miliarde 
9 Tottenham 930  milioane 
10 Chelsea 897 milioane.

Real Madrid este 
cel mai valoros 
club din lume

Programul 
etapei a doua 
din SuperLigă 
 
     Cea de-a doua etapă din 
noul sezon al SuperLigii 
debutează cu Poli Iași - FC 
Botoșani, vineri, 19 iulie, la 
ora 19.00, și se încheie luini, 
22 iulie, aproape de miezul 
nopții. 
     La solicitarea unor echipe, 
Liga Profesionistă de Fotbal 
a modificat ora de start a unor 
partide. Astfel, pentru a evita 
să se joace la temperaturi care, 
jmeori depăsesc 35 de grade, 
niciun meci nu va începe mai 
devreme de ra 19.00. 
 

Programul etapei 
 
Vineri, 19 iulie 
Politehnica Iaș i  – FC 
Botoșani, ora 19:00 
Unirea Slobozia - FCSB, ora 
22:00 
 
Sâmbătă, 20 iulie 
Universitatea Craiova – UTA 
Arad, ora 19:00 
FC Rapid 1923 – CFR 1907 
Cluj, ora 22:00 
 
Duminică, 21 iulie 
Universitatea Cluj – FC 
Hermannstadt, ora 19:00 
Dinamo București – Petrolul 
Ploiești, ora 22:00 
 
 Gloria Buzău – Sepsi OSK Sf. 
Gheorghe, ora 19:00 
O țelul Galați  – Farul 
Constanța, ora 22:00. 
 
Talna Orașu 
Nou s-a calificat 
în etapa 
următoare 
a Cupei 
României 
 
     Calificare spectaculoasă a 
echipei Talna Orașu Nou a în 
finala Regiunii Vest a Cupei 
României la fotbal, ediția 
2024 – 2025. Regiunea 2 
Nord-Vest – Grupa 2.  
     Într-un meci pe care l-au 
jucat în deplasare, la Someș-
Odorhei, pe care l-au dominat 
categoric, Talna Orașu Nou a 
reușit să câștige cu scorul de 
6-1 prin golurile marcate de 
Novoselenski, Raul Ștef,  
Bumbar, Cireap, Gergely și 
Costea. 
     Cum în primul meci Talna 
a câștigat cu 2-0 în fața celor 
de la Slvicultorul Maieru, 
echipa antrenată  de Nelu 
Donca va juca în etapa 
următoare, în data de 20 iunie, 
cu Bihorul Beiuș , 
câștigătoarea Regiunii Vest 1. 
     Talna Orașu Nou: 
Miclea – Palinceac, Ștef, 
Batin, Demian, Gergely, 
Costea, Cireap, Kovacs, 
Salajan și Novoselinki. Au 
mai jucat Hoban, Erdei, Ianis, 
Dylan.

      Echipa Olimpică a României, 
care va participa la Jocurile 
Olimpice de la Paris a fost 
primită oficial, la Palatul 
Cotroceni, de către preşedintele 
Klaus Iohannis. 
 
      A fost o ceremonie specială în care 
TEAM ROMÂNIA, a fost întâmpinată 
de președintele Klaus Iohannis la 
Palatul Cotroceni. Delegaţia TEAM 
ROMANIA a fost condusă de către 
Mihai Covaliu, preşedintele 
Comitetului Olimpic şi Sportiv 
Român, şi George Boroi, secretar 
general al COSR. Alături de oficiali 
au fost prezenți toți sportivii romîni 

care vor concura la Paris, antrenori, 
staff oficial etc. 
      Purtătorii de drapel ai delegaţiei 
României la ceremonia de deschidere 
au fost canotorii Ionela şi Marius 
Cozmiuc. Adică sportivii care vor purta 
drapelul tricolor și la ceremonia 
oficailă de deschidere a Jocurilor 
Olimpice. 
      Șeful statului a ținut un discurs, în 
care și-a manifestat respectul și 
aprecierea față de sportivii români.”Mă 
bucur că, înaintea participării la 
Jocurile Olimpice de Vară de la Paris, 
care vor începe peste doar câteva zile, 
am această întâlnire cu dumneavoastră, 
membri ai familiei olimpice – sportivi, 
antrenori, arbitri, reprezentanţi ai 

Comitetului Olimpic şi ai federaţiilor 
sportive. Îi salut, totodată, pe toţi cei 
care susţin acest parcurs al excelenţei 
şi, în mod special, pe cei care, în felul 
lor, sunt tot parte a echipei, chiar dacă 
nu sunt în prim-plan. Mă refer, 
bineînţeles, la familiile şi prietenii care 
vă încurajează şi vă susţin în activitatea 
sportivă şi a căror contribuţie contează 
extrem de mult în asigurarea 
succesului. Vă mulţumesc tuturor”, a 
transmis preşedintele. 
      Vă reamintim că la ediția 2024 a 
Jocurilor Olimpice, 26  iulie – 11 
august, România va fi reprezentată de 
107 sportici care vor concura la 17 
discipline.

La Match Point 
vom avea 
un turneu  
internațional  
de tenis 
feminin ITF

Sportivii olimpici ai României au fost primiți 
de președintele Klaus Johannis



8 Informația zilei Vineri 19 iulie 2024Educație

     Creșterea numărul de 
posturi titularizabile a fost 
provocată de titularizare pe 
jumătate de normă, scrie 
ministra Educației Ligia 
Deca pe Facebook. Aceasta 
arată că sunt cu 45% mai 
multe posturi pe durata 
nedeterminată scoase la 
concurs în 2024, față de 
2023. 
 
     „Este oportun să subliniez un 
element esențial: față de anul 
trecut, la nivel național, în acest 
an numărul posturilor scoase la 
concurs pentru angajare pe 
perioadă nedeterminată 
(titularizabile) a crescut cu 45%”, 
scrie Deca. 
     „Creșterea se datorează și 
faptului că, în urma feedbackului 
primit anul trecut, a fost adusă o 
modificare importantă 
metodologiei de concurs: 
posibilitatea, de anul acesta, să 
poată fi scoase la concurs, de 
către școli, posturi vacante pentru 
angajare pe perioadă 
nedeterminată constituite din cel 
puțin o jumătate de normă de 
predare”, precizează Ligia Deca. 
Titularizarea pe jumătate de 
normă a fost menționată pentru 
prima dată de ministrul Sorin 
Cîmpeanu, cel care a introdus-o 
în proiectul Legii învățământului 
preuniversitar. 
     Cîmpeanu estima în vara lui 
2022 că „vom avea peste 20-25 
de mii de posturi titularizabile, 
pentru că vom scoate la concurs 
și acele posturi care au o jumătate 
de normă”. 
Titularizarea pe jumătate de 
normă a devenit posibilă printr-o 
prevedere din legea 
învățământului. 
     Titularizarea este examenul 
de angajare pe o perioadă 
nedeterminată într-o 
școală. Pentru a se titulariza – 
deci pentru a se angaja pe o 
perioadă nedeterminată – 
profesorii trebuie să 
obțină minimum nota 7 atât la 

examenul scris, cât și la inspecția 
la clasă în profilul 
postului. Pentru a deveni 
suplinitor – deci pentru angajarea 
pe perioadă determinată – 
candidații trebuie să obțină 
minimum nota 5 atât la proba 
scrisă, cât și la inspecție. 
     Potrivit unui comunicat al 
Ministerului Educației, anul 
acesta sunt 9.933 de posturi 
titularizabile, dintre care 8.691 
complete (6.606 urban +1.885 
rural) și 1.242 incomplete (673 
urban + 569 rural). Anul trecut 
au fost 6.837 de posturi 
titularizabile. Acest lucru 
înseamnă că, în 2024, numărul 
posturilor pentru angajarea pe 
perioadă nedeterminată a crescut 
cu peste 45%. 
     Ministra spune că asta, plus 
majorările salariale și condițiile 
mai bune din școli, ar putea duce 
la transformarea profesiei 
didactice într-una mai atractivă: 
„Această modificare, o mai mare 
transparență a consiliilor de 
administrație de la nivelul școlilor 
în ceea ce privește posturile 

scoase la concurs, mărirea 
salariilor și crearea de condiții 
mai bune în școli, prin investițiile 
consistente prin PNRR, vor crește 
atractivitatea pentru această 
profesie esențială, astfel încât să-
și dorească să intre în sistem cei 
mai buni dintre absolvenții 
noștri!”, scrie Ligia Deca. 
     Postarea ministrei vine după 
ce mai mulți profesori i-au scris, 
la o altă postare în care le ura 
succes candidaților ca concursul 
de angajare în învățământ: „nu 
vrem succes, vrem deblocarea 
posturilor din învățământ”, au 
scris unii profesori. Aceștia 
dădeau exemplu județul Suceava, 
unde în ultimii 7 ani nu s-ar fi 
scos niciun post titularizabil la 
limba și literatura română. 
     Iată ce prevede Legea 
învățământului preuniversitar 
198/2023: Art. 177 – „(7) În 
vederea ocupării prin concurs 
național unic, catedra este 
constituită din cel puțin o 
jumătate de normă didactică de 
predare, potrivit dispozițiilor art. 
207 alin. (4), la nivelul uneia sau 

mai multor unități de învățământ 
preuniversitar. Procedura de 
constituire a posturilor didactice 
la nivelul sistemului de 
învățământ preuniversitar se 
aprobă prin ordin al ministrului 
educației.” 
 

Anul trecut 
au fost cele mai 
multe posturi 

netitularizabile 
 
     În ordinul nr. 6.876 din 22 
decembrie 2023, document 
pentru aprobarea normelor 
metodologice privind încadrarea 
profesorilor din școli și grădinițe, 
precum și încadrarea în regim de 
plata cu ora consiliul de 
administrație al inspectoratului 
școlar poate constitui catedre 
vacante viabile din cel puţin o 
jumătate de normă didactică de 
predare. 
     Art. 8 -„(2) În vederea 
ocupării prin concurs național, 
consiliul de administrație al 
ISJ/ISMB poate constitui catedre 
vacante viabile, conform art. 2 
alin. (4), din cel puțin o jumătate 
de normă didactică de predare, 
potrivit dispozițiilor art. 207 alin. 
(4) din Legea nr. 198/2023, cu 
modificările ulterioare, la nivelul 
uneia sau mai multor unități de 
învățământ preuniversitar.” 
     O analiză Edupedu.ro din 
2023 arăta că anul trecut au fost 
cele mai multe posturi 
netitularizabile din ultimii 11 ani, 
potrivit datelor Ministerului 
Educației. Adică peste 65.800 de 
posturi pe perioadă determinată. 
Concret, din 2012 și până în 
prezent nu mai fuseseră atât de 
multe. Anul acesta Ministerul 
Educației nu a comunicat 
numărul de posturi pe perioadă 
determinată scoase la concurs. 
Am solicitat instituției acest 
lucru, iar când vom primi răspuns 
îl vom face public. 

Vasile Nechita

Numărul posturilor titularizabile scoase 
la concurs a crescut cu 45% față de 2023 

Anul acesta sunt 9.933 de posturi titularizabile, dintre care 8.691 complete 

     Și este firesc să se 
întâmple așa, consideră 
Academicianul Mircea 
Dumitru, fost rector al 
Universității din București. 
Acesta a declarat pentru 
„Adevărul” că există 
facultăți, mai ales cele 
apropiate de filiera 
vocațională, care le oferă 
studenților șansa de a-și găsi 
rapid un loc de muncă bine 
plătit.  
 
     Poți, prin urmare, să împuști 
doi iepuri dintr-un foc. „Au un 
profil apropiat de cel vocațional 
și le oferă studenților niște 
competențe de lucru pe care le 
pot aplica foarte bine la un loc de 
muncă. De exemplu, cei care 
învață din domeniul IT, 
informatică, drept..Este firesc, 
prin urmare, ca absolvenții să 
aibă pretenția unui salariu nu 
decent, ci chiar bun”. 
     Pe de altă parte, o facultate 
din cadrul unei universități 
generaliste nu-ți oferă neapărat o 

meserie. În schimb, poate să-ți 
ofere anumite competențe, o 
formare generală, de care ai 
nevoie pe viitor. „Noi nu știm, de 
pildă, ce joburi vom avea peste 
15-20 de ani. O facultate 
generalistă te pregătește însă 
pentru multe dintre cele care ar 
putea apărea. Îți oferă cunoștințe 
de bază, care te vor ajuta să fii 
flexibil pe piața muncii”. 
Concluzia? Indiferent de 
facultatea urmată, un absolvent 
pe care l-a preocupat școala are 
tot dreptul la un salariu bun și 
foarte bun. „Este bine că cer 
salarii mari. Vorbim despre o 
generație responsabilă, care știe 
ce vrea, ce-și dorește, tineri foarte 
bine pregătiți, mulți dintre ei. Iar 
angajatorii ar trebui să țină cont 
de acest lucru”, a mai completat 
prof. Mircea Dumitru. 
     Un loc de muncă bine plătiti 
este foarte important la început 
de carieră. Este motivant, tânărul 
simte că este apreciat, are dorința 
de a evolua. „Iar o facultate bună 
îi oferă vizibilitate pe piața 
muncii și putere de negociere. 
Este adevărat, când negociezi nu 

vei obține nici maximul pe care-
l dorești dar nici sume modice. 
Iar angajatorul, dacă are neapărat 
nevoie de cineva, a învățat să-și 
atragă forța de muncă și s-o 
păstreze. Evident, dacă te afli în 
căutarea unor oameni competenți 
și bine pregătiți, trebuie să oferi 
și tu ceva la schimb.Legea 
capitalului ne disciplinează pe 
toți cel mai bine”. 
     În alegerea facultății se ține 
cont însă și de alte aspecte. Pe 
durata studenției tinerii consideră 
că cel mai important lucru este 
legat de viața cotidiană, de 
conexiunile cu oamenii. 
Socializarea, prietenii și 
petrecerea timpului împreună cu 
aceștia este esențială pentru 57% 
dintre respondenți. „Generația 
aceasta este net avantajată față de 
generațiile trecute. Socializarea, 
interacțiunea dintre oameni, căile 
prin care se face acum 
comunicarea îi ajută pe tineri să-
și găsească mai repede un loc de 
muncă, să se facă cunoscuți pe 
piața muncii, să se afirme. Au 
capacitatea de a înțelege 
interacțiunea și dinamica socială. 

Și asta este foarte important 
pentru multe dintre meseriile de 
astăzi. Tinerii s-au adaptat foarte 
ușor la un alt stil de comunicare, 
un alt stil cultural. Și să nu uităm 
un aspect foarte important: am 
ieșit din pandemie, iar tinerii 
resimt o nevoie vitală de 
comunicare. Simt nevoia să 
compenseze acum”. 
     Urmează, apoi, aspecte care 
țin de modul de desfășurare al 
orelor și ce învață, concret, tinerii 
la facultate. Aplicabilitatea 
noțiunilor practice este foarte 
importantă pentru peste 40% 
dintre ei. Iar 38% își doresc să 
acumuleze cunoștințe relevante 
și actuale care să-i ajute în 
carieră. „Pentru joburile de astăzi 
îi ajută informații practice, tehice, 
concrete. Pentru jobul de mâine, 
din viitor, i-ar ajuta o pregătire 
generală, care să le asigure o 
anumită flexibilizare. Meseriile 
de astăzi nu vor mai fi, în mare 
parte, meseriile de mâine, iar 
acești tineri trebuie pregătiți de 
pe acum pentru ce le rezervă 
viitorul”, consideră prof. Mircea 
Dumitru. 

Titularizarea pe jumătate de normă a fost menționată pentru prima 
dată de ministrul Sorin Cîmpeanu

Legea capitalului ne disciplinează pe toți cel mai bine

     Ministerul Educației a 
publicat luni, 15 iulie 2024, 
rezultatele finale ale repartizării 
în liceele militare, 
pe admitere.edu.ro. Listele cu 
elevii admiși în liceele militare 
cuprind mediile de admitere și 
colegiile la care au fost 
repartizați. 10 elevi și-au retras 
dosarul, iar aceștia aveau mediile 
finale de admitere cuprinse între 
9.99 și 7.86. 
     6 candidați s-au retras de la 
Colegiul Național Militar 
„Dimitrie Cantemir” din Breaza, 
2 de la Colegiul Național Militar 
„Mihai Viteazul” din Alba Iulia 
și 2 de la Colegiul Național 
Militar „Tudor Vladimirescu” din 
Craiova. 
     Din cei 10 absolvenți de clasa 
a VIII-a, 3 au avut medii finale 

de admitere peste 9.30, cea mai 
mare fiind de 9.99. Tot în privința 
mediei de admitere, 6 elevi au 
avut medii peste 8 și unul singur 
a fost cu media finală de admitere 
de 7.86. 
     Potrivit rezultatelor inițiale, 
au fost 816 elevi admiși și 700 
care nu au intrat la vreun liceu 
militar. 
Există 5 colegii naționale militare 
în România: Colegiul Național 
Militar „Dimitrie Cantemir”, 
Breaza; Colegiul Național Militar 
„Mihai Viteazul”, Alba Iulia; 
Colegiul Național Militar „Ștefan 
cel Mare”, Câmpulung 
Moldovenesc; Colegiul Național 
Militar „Tudor Vladimirescu”, 
Craiova; Colegiul Național 
Militar „Alexandru Ioan Cuza”, 
Constanța.

Rezultatele finale ale admiterii 
în liceele militare 2024

      În topul domeniilor pe care 
elevii participanți la studiu doresc 
să le urmeze la facultate se 
numără: Administrarea afacerilor/ 
Business (47%); Marketing/ 
Marketing digital 
(39%); Economie/ Finanțe/ 
Contabilitate (25%); Cibernetică, 
statistică, informatică (23%); 
sociologia (13%); Litere (7%). 
      În ceea ce privește așteptările 
pe care tinerii le au de la viitoarea 

lor carieră, pe primul loc se 
remarcă un job bine plătit, 
echilibru între viața profesională 
și cea personală (51%), să-și poată 
aduce contribuția în această 
carieră (49%), stabilitatea domen -
iului (49%), împlinirea personală 
pe care să o aducă domeniul 
respectiv (49%). De asemenea, 
tinerii se așteaptă ca viitoarea lor 
carieră să fie dintr-un domeniu 
popular (10%).

Ce domenii caută tinerii 
când își aleg specializarea 
în cadrul studiilor superioare

     Absolvenții de liceu care au 
luat examenul de Bacalaureat în 
vară se pregătesc de admiterea la 
facultate. Însă alegerea unei 
forme de învățământ superior se 
bazează pe anumite criterii bine 
stabilite înainte. Concret, tinerii 
din ziua de astăzi vor să bifeze o 
șansă reală la angajare, un job 
bine plătit dar și posibilitatea de 
a avea în timpul studenției o viață 
socială activă.  
     Potrivit unui studiu publicat 
pe iZidata și realizat de Bucharest 
Internațional School of 
Management, tinerii care se 
pregătesc de admiterea la 
facultate aleg specializarea în așa 
fel încât, odată ce au ieșit de pe 

băncile școlii, să-și poată găsi cât 
mai repede și cât mai ușor un job. 
Peste 60% dintre respondenți au 
declarat că a avea un loc de 
muncă după facultate este 
obligatoriu. Mai mult, 58% 
visează la un loc de muncă plătit 
bine. 
     Este, probabil, și motivul 
pentru care în acest an absolvenții 
de liceu se îndreaptă către 
facultăți cu specializări în 
administrarea afacerilor și 
business, marketing, marketing 
digital, economie, finanțe, 
contabilitate, cibernetică, 
informtică. Puțini sunt cei care 
mai aleg facultatea de Litere sau 
sociologia. 

Criteriile după care își aleg 
tinerii facultatea

     Viitorii studenți au pretenții 
și de la profesori. Își doresc ca 
aceștia să activeze în domeniile 
predate. „Este absolut firesc să-
și dorească așa ceva. Și există 
mulți profesori care activează, 
care să știe despre ce vorbesc. Și 
universitățile încearcă să se 
alinieze aceste dorințe. Există 
acum o adevărată competiție 
pentru atragerea studenților. Și 
da, studenții își aleg facultății 
după criterii de angajabilitate. Iar 
o angajare rapidă în câmpul 
muncii se datorează inclusiv 
profesorilor pe care studentul i-a 
avut și care activează în domeniul 

respectiv, în meseria respectivă”. 
Posibilitatea dobândirii unei 
experiențe practice prin 
participarea la internshipuri în 
timpul facultății este un criteriu 
de bază pentru trei sferturi dintre 
liceeni când aleg o facultate.  
     Acesta este urmat de materii 
și curriculum de interes (55%) și 
comunitatea studenților (40%). 
„Tinerii din ziua de azi știu ce-și 
doresc, sunt foarte bine orientați 
și au un nivel de inteligență 
socială foarte ridicată”. Nu 
trebuie deloc subestimată această 
generație”, a concluzionat 
academicianul Mircea Dumitru.

Studenții își doresc profesori  
care să știe nu numai 
teorie, ci și meserie
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Parlamentul European a votat joi 
în favoarea propunerii ca Ursula 
von der Leyen să fie preşedintele 
Comisiei Europene pentru încă un 
mandat de cinci ani. 
 
     Susţinută de grupurile politice 
pro-europene, favorabile 
aprofundării integrării UE şi 
consolidării prerogativelor 
Bruxellesului, respectiv popularii 
(PPE), social-democraţii (S&D), 
liberalii (Renew) şi Verzii, Ursula 
von der Leyen a obţinut joi un nou 
mandat de preşedintă a Comisiei 
Europene, după ce a fost votată de o 
majoritate de 401 din cei 720 de 
eurodeputaţi. 
     Împotriva unui nou mandat al 
Ursulei von der Leyen la conducerea 
executivului comunitar au votat 284 
eurodeputaţi. Au existat 15 abţineri. 
     Majoritatea calificată a fost de 
360 de voturi, nu 361 cum a fost 
anunţat iniţial, cifra bazată pe totalul 
mandatelor. Spania a notificat 
Parlamentul European cu un 
eurodeputat mai puţin, aşadar 
componenţa PE din ziua votului este 
de 719 eurodeputaţi (jumătate plus 
unu din acest număr, cu rotunjire în 
sus, este 360). 
     La Consiliul European din 27-
28 iunie, liderii statelor membre au 
ajuns la un acord asupra funcţiilor 
de top din Uniunea Europeană, fără 
însă a exista consens. Şefa 
guvernului italian Giorgia Meloni s-
a abţinut de la votul asupra 
nominalizării Ursulei von der Leyen, 

în timp ce premierul ungar Viktor 
Orban, iniţiatorul formării grupului 
europarlamentar 'Patrioţi pentru 
Europa', care cu cei 84 de membri ai 
săi a devenit al treilea ca mărime din 
Parlamentul European, a votat 
împotrivă. 
 

Eurodeputaţii din 
partidul Giorgiei 
Meloni au votat 

împotrivă 
 
     Potrivit liderului 
europarlamentarilor partidului Fraţii 

Italiei, Carlo Fidanza, discursul 
susţinut de Ursula von der Leyen în 
Parlamentul European înaintea 
votului a arătat că ea nu a ţinut cont 
de mesajul transmis de alegătorii 
europeni la scrutinul 
europarlamentar. "Alegerile făcute 
(de Von der Leyen) în ultimele zile, 
orientările sale politice, căutarea de 
sprijin din partea stângii, chiar şi din 
partea Verzilor, a făcut imposibil 
sprijinul nostru pentru numirea din 
nou a Ursulei von der Leyen" ca 
preşedintă a Comisiei Europene, a 
explicat Fidanza, potrivit Agerpres. 
     "Să fi votat pentru Ursula von 
der Leyen ar fi însemnat să ne 
încălcăm propriile noastre principii", 

a declarat la rândul său eurodeputatul 
Nicola Procaccini, copreşedinte al 
grupului Conservatorilor şi 
Reformiştilor Europeni (ECR), 
grupul din Parlamentul European în 
care este afiliat partidului Giorgiei 
Meloni. 
     Acest grup are o tendinţă 
moderat eurosceptică, diferenţiindu-
se astfel de celelalte două grupuri 
suveraniste din Parlamentul 
European, respectiv noul grup 
Patrioţi pentru Europa (impulsionat 
de premierul ungar Viktor Orban) şi 
grupul Europa Naţiunilor Suverane, 
acestea din urmă fiind mult mai 
critice faţă de Bruxelles. 
     Descrisă de unele mass-media ca 
fiind un politician de extremă 
dreapta, Giorgia Meloni consideră 
incorectă această etichetă. 
     De altfel, spre deosebire de 
Viktor Orban, Giorgia Meloni a 
menţinut relaţii bune cu Comisia 
Europeană condusă de Von der 
Leyen, dar după alegerile 
europarlamentare şi-a manifestat 
nemulţumirea după ce popularii, 
socialiştii şi liberalii europeni au 
exclus-o din negocierile lor asupra 
împărţirii funcţiilor europene de top. 
     Von der Leyen a fost o figură 
controversată în politica UE, fiind 
criticată pentru politica sa climatică, 
gestionarea frontierelor externe ale 
UE și birocrația pentru companii. Cu 
toate acestea, realegerea sa 
subliniază dorința de continuitate în 
gestionarea afacerilor europene.

     Guvernul ucrainean a propus 
joi prima majorare de taxe pe timp 
de război pentru a strânge noi 
fonduri de miliarde de dolari 
pentru arme şi salariile militarilor, 
în timp ce conflictul cu Rusia intră 
în a 29-a lună, transmite Reuters. 
 
     În şedinţa săptămânală, guvernul 
a aprobat modificări la legea 
bugetului pentru 2024, crescând 
cheltuielile pentru apărare cu 495,3 
miliarde de grivne (11,9 miliarde de 
dolari), au declarat oficiali 
guvernamentali şi parlamentari. Până 
acum, Ucraina planificase un buget 
militar de circa 1.700 mii de miliarde 
de grivne pentru 2024. Modificările 
mai trebuie aprobate de parlament şi 
promulgate de preşedintele Volodimir 
Zelenski. 
     Guvernul a propus, de asemenea, 
o creştere a impozitelor şi a altor taxe, 
de la o taxă de război plătită de 
rezidenţi până la introducerea de taxe 
suplimentare la unele importuri şi 
creşterea accizelor la combustibil. 
      
Zelenski a avertizat 
că Putin va încerca 

să semene dezbinare 
în Europa 

 
     Preşedintele Ucrainei, Volodimir 
Zelenski, a pledat joi pentru ca 
europenii să rămână uniţi în sprijinul 

ţării sale care se confruntă cu o 
agresiune din partea Rusiei, 
subliniind că Vladimir Putin a "eşuat" 
în încercarea sa de a diviza Europa, 
relatează EFE şi AFP. 
     În deschiderea celui de-al patrulea 
summit al Comunităţii Politice 
Europene (CPE), la Palatul Blenheim, 
lângă Oxford, în nord-vestul Londrei 
- locul de naştere al fostului premier 
britanic Winston Churchill - Zelenski 
a evocat că tocmai curajul a fost 
trăsătura distinctă a acestui om de stat 
britanic şi, în acest spirit, a declarat 
el, este important ca europenii să fie 
"uniţi". 
     Într-o referire clară la premierul 
ungar Viktor Orban, fără a-l numi, 
liderul ucrainean a avertizat că Putin 

va încerca să semene dezbinare în 
Europa şi că "unii ar putea fi tentaţi 
să-şi trădeze şi să-şi slăbească 
vecinii". 
     Viktor Orban, prezent şi el la 
Blenheim, a întreprins o aşa-numită 
"misiune de pace" la Moscova şi 
Beijing, fără a avea mandat din partea 
Uniunii Europene. 
     "Dacă cineva încearcă să rezolve 
problemele pe la spatele altora sau 
chiar în detrimentul altcuiva (...) de 
ce ar trebui să ţinem cont de această 
persoană?", s-a întrebat retoric 
preşedintele ucrainean în faţa 
colegilor săi europeni. 
     Orban, a cărui ţară exercită de la 
1 iulie preşedinţia semestrială, prin 
rotaţie, a Consiliului UE, a declarat 

joi, la sosirea sa la CPE, că este 
"imposibil să se găsească o soluţie pe 
câmpul de luptă" în Ucraina. 
     La fel cum lumea se uită la 
realizările lui Churchill pentru 
victoria asupra agresiunii naziste în 
cel de-al Doilea Război Mondial, 
Zelenski s-a întrebat ce vor spune 
generaţiile viitoare când vor privi 
înapoi la situaţia actuală din Ucraina. 
 

Rusia ia în calcul 
desfăşurarea 

de arme nucleare 
la frontiera 

sa occidentală 
 
     Rusia nu exclude posibilitatea de 
a amplasa arme nucleare la frontierele 
sale occidentale ca răspuns la 
desfăşurarea de rachete americane cu 
rază lungă de acţiune pe teritoriul 
Germaniei, a declarat joi 
viceministrul rus de externe Serghei 
Riabkov, citat de agenţia EFE. 
     "Dacă reprezentanţii guvernului 
federal german consideră justificată 
declanşarea unei escaladări sub 
pretextul că se întâmplă ceva în 
această regiune, noi vom reacţiona 
cu măsuri compensatorii în modul pe 
care-l considerăm cel mai adecvat. 
     Nu exclud nicio variantă", a mai 
afirmat el, răspunzând întrebării unui 
ziarist. 

Guvernul Ucrainei propune primele creşteri de taxe pe  
timp de război pentru a finanţa cheltuielile de apărare

     Eurodeputata Diana Șoșoacă a fost dată afară, 
joi, din plenul Parlamentului European, în timpul 
dezbaterii care preceda supunerea la vot a 
candidaturii Ursulei von der Leyen pentru un 
nou mandat la conducerea Comisiei Europene. 
„S-a făcut de râs”, a scris vicepreședintele PPE 
Siegfried Mureșan, într-o postare pe Facebook. 
Pe holurile PE, Șoșoacă le-a spus jurnaliștilor 
că la Bruxelles e „casa Satanei”. 
     Într-un episod neobișnuit de controversat la 
Parlamentul European din Strasbourg, Diana 
Șoșoacă, eurodeputata română, a fost evacuată 
din sala de plen în timpul unei dezbateri cruciale 
privind realegerea Ursulei von der Leyen ca 
președinte al Comisiei Europene. Șoșoacă a intrat 
în vizorul autorităților legislative europene după 
ce, într-un gest provocator, a apărut în sala de 
plen purtând o botniță și a fost escortată cu forța 
la ieșire. Vicepreședintele Partidului Popular 
European (PPE), Siegfried Mureșan, a comentat 
incidentul, etichetând comportamentul său drept 
ridicol într-o postare pe Facebook.  
     Partidul SOS România, afiliat eurodeputatei, 
a emis un comunicat de presă în care denunță 
cenzura și suprimarea vocilor critice. 
Comunicatul a descris expulzarea ca un abuz de 
putere și un atac la adresa libertății de exprimare, 
proclamând-o pe Șoșoacă drept un "erou național 
și european". 
     Aceasta nu este prima dată când Șoșoacă 
provoacă agitație în Parlamentul European. 
Acțiunile sale repetate au fost interpretate de 
unii ca o strategie de a atrage atenția asupra unor 
probleme pe care le consideră ignorate, cum ar 
fi suveranitatea națională și politica de gestionare 
a pandemiei. Totuși, criticii susțin că astfel de 
comportamente subminează demnitatea funcției 
și distrug discursul constructiv.  
     Reacțiile la incident continuă să fie împărțite, 
reflectând tensiunile politice și culturale 
profunde care există nu doar în România, ci și 
la nivelul întregii Uniuni Europene. 
     Comportamentul lui Șoșoacă, considerat 
perturbator, ar putea atrage sancțiuni serioase 
conform Regulamentului de Procedură al 
Parlamentului European.

Diana Șoșoacă, 
expulzată din 
Parlamentul 
European

      Parlamentul israelian a adoptat recent o 
rezoluţie fermă împotriva posibilităţii creării unui 
stat palestinian independent. Votul reflectă o poziție 
categorică, cu afirmaţii puternice privind 
potenţialele riscuri pe care le-ar aduce o astfel de 
decizie în regiune. Rezoluţia exprimă o opoziţie 
clară faţă de ideea unui stat palestinian situat la 
vest de râul Iordan, descriind o astfel de 
eventualitate ca fiind un pericol existențial pentru 
statul Israel şi pentru cetăţenii săi. Documentul 
subliniază că aceasta ar perpetua conflictul 
israeliano-palestinian şi ar destabiliza întreaga 
regiune. 
      Unul dintre punctele centrale ale rezoluţiei 
este preocuparea că gruparea Hamas, considerată 
de multe națiuni drept organizație teroristă, ar putea 
prelua controlul unui eventual stat palestinian şi l-
ar transforma într-o bază pentru terorismul islamic 
radical. Aceasta ar lucra în coordonare cu Iranul 
pentru a amenința existența Israelului. 
      Pe plan internaţional, aproximativ trei sferturi 
dintre membrii Organizaţiei Naţiunilor Unite şi-
au exprimat sprijinul sau recunoaşterea statalităţii 
palestiniene. 
      Contextul acestui vot vine într-un moment 
tensionat, cu războiul continuând în Fâşia Gaza şi 
discuţii despre coexistenţa paşnică între Israel şi 
Palestina devenind din ce în ce mai dificile. În 
2009, premierul Benjamin Netanyahu a susținut 
posibilitatea unui stat palestinian demilitarizat care 
să recunoască statul Israel, dar de atunci pozițiile 
s-au schimbat semnificativ. 
      În curând, Netanyahu este așteptat la 
Washington, unde administraţia Biden va încerca 
să promoveze soluţia celor două state ca parte a 
eforturilor de a implica statele arabe în 
reconstrucţia Fâşiei Gaza și în normalizarea 
relațiilor dintre Israel și Arabia Saudită.

Parlamentul 
Israelian se opune  
creării unui Stat  
Palestinian

Ursula von der Leyen a obținut un nou  
mandat de președinte al Comisiei Europene 
Voturile au fost date ieri în Parlamentul European

După ce a fost votată de o majoritate de 401 din cei 720 de eurodeputaţi, 
Ursula von der Leyen va fi președinta CE pentru încă 5 ani

Preşedintele Ucrainei, Volodimir Zelenski,  a declarat la Palatul Blenheim, 
lângă Oxford, că este important ca europenii să fie "uniţi"
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SUD O KU SUD O KU - un joc pentru inteligen\i 
     Scopul acestui puzzle este de a introduce un număr de 
la 1 la 9 în fiecare celulă a tablei. Tabla 9x9 este formată 
din 9 table de dimensiuni 3x3, numite regiuni, care conțin 
deja anumite cifre fixate de la începutul jocului. Fiecare 
rând, coloană și regiune trebuie să conțină maxim o 
instanță a fiecărei cifre. Soluția o veți găsi în numărul 
următor.

So
lu

ția
 la

 jo
cu

l n
r. 

40
37

Jo
cu

l n
r. 

40
38

8 2
7 2 1

4 2 1
59 3 1

1 6 5 7
6 4 5 3

3 6 9
5 8 4

9 8

CUMPĂR FIER VECHI,  
CUPRU, ALUMINIU, ALAMĂ,  

ACUMULATORI AUTO.  
Transport gratuit-plata pe loc.   

0755-283431,  
0753-836274

 Unde se vinde ziarul  
Informația Zilei 

 
CARPAȚI: str. Bârgăului, str. Ambudului: SANTEC SRL, 
GOIA IONAS SRL, str. Ganea: SANTEC SRL, BARTA 
ATI SRL, HARGA COM SRL 
MICRO 17: Piața Agroalimentară BA&BI Company, str. 
Păuleși: SANTEC SRL, str. Jocului: BARTA ATI, Str. 
Independenței: QUEEN STAR 
PIAȚA SOARELUI: str. Octavian Goga: BARTA ATI 
MICRO 16: aleea Universului, str. Lalelei, str. Zenit, str. 
Brăndușa: SANTEC SRL, b-dul Sănătății: Barta ATI 
MICRO 14: aleea Mureșului: BRASERO SRL, Dariu Pop: 
BARTA ATI 
BOTIZULUI: str. Botizului: SANTEC SRL, BARTA ATI, 
VIDALIMENTI SRL, KAUFLAND 
CENTRU VECHI: Al. Ioan Cuza: SANTEC SRL 
PIAȚA MARE:  str. Martirilor Deportați nr.30: 
SUPERALIMENTE, Decebal colț cu biblioteca Județeană: 
DANA PRESS SRL 
CARTIER SOLIDARITĂȚII: str. Viitorului, str. George 
Călinescu: SANTEC SRL 
PIAȚA 14 MAI: str. Trandafirilor, Str. Gheorghe Barițiu: 
SANTEC SRL, str. Avram Iancu: PENTAGON ALB SRL, 
str. Magnoliei: DAVID 2017  SRL 
CAREI: Chioșc de ziare KISS ALEXANDRU IF, str. 
Mihai Viteazu: KAUFLAND 
NEGREȘTI OAȘ: str. Victoriei Lobrycom SRL 
TĂȘNAD: Magazin Centru BIKFALVI ILEANA

 
PRODEXIMP S.R.L.  

 
angajează: 

 
Mecanic întreținere și reparații utilaje terasiere și auto 

 
RESPONSABILITĂȚI: 

 
●întreținerea și repararea utilajelor de construcții ale 
societății; 
●întreținerea și repararea autoturismelor și autoutilitarelor 
societății, etc. 
 

CERINȚE: 
 

●diplomă de calificare constituie avantaj; 
● responsabilitate, seriozitate implicare. 
 

Salarizarea, precum beneficiile se vor discuta la 
interviu, experiența constituie avantaj. 
 

CV-urile se trimit la următoarea adresă de e-mail: 
hr@prodeximp.ro. 

Pentru mai multe detalii sunați la 0745 214 469. 

Recent, oamenii de 
știință au anunțat o descoperire 
care poate fi considerată printre 
cele mai semnificative ale 
secolului în domeniul biologiei 
și medicinii: un medicament 
capabil să prelungească viața 
șoarecilor de laborator cu 
aproape 25%. Această realizare 
a deschis posibilități 
promițătoare pentru cercetarea 
anti-îmbătrânire și, eventual, 
pentru extinderea longevității 
umane. 

Publicată în 
prestigioasa revistă Nature, 
studiul a demonstrat efectele 
notabile ale medicamentului 
asupra unui grup de șoareci, 
numiți în glumă de cercetători 
„bunici supermodel”. Aceștia au 
prezentat o sănătate și o forță 
superioară în comparație cu 
colegii lor care nu au primit 
tratamentul. Este o descoperire 
care nu doar că extinde durata de 
viață, dar pare să îmbunătățească 
și calitatea acesteia. 
 

Implicații pentru Oameni 
 
Cercetarea nu se 

oprește la nivelul șoarecilor. 
Există un interes intens și în 
evaluarea potențialului acestui 
medicament pentru a prelungi 
viața umană. Studii preliminare 
pe oameni sunt deja în curs, deși 
este prea devreme pentru a 
determina dacă beneficiile 
observate la șoareci se vor 
traduce direct în beneficii 
similare pentru oameni. 
Într-un studiu conex, cercetători 
de la Universitatea Boston au 
identificat optimismul ca fiind un 
factor semnificativ în atingerea 
unei vârste avansate, sugerând că 
starea de spirit poate avea un 
impact direct asupra longevității. 
Astfel, rezultatele combină 
descoperiri medicale cu cele 

psihologice pentru a oferi o 
viziune integrată asupra 
longevității. 
Metformina și Implicațiile ei 
Vaste 
Într-un context similar, 
metformina, un medicament 
binecunoscut utilizat în 
tratamentul diabetului de tip 2, a 
fost subiectul unor studii care 
sugerează că ar putea, de 
asemenea, să prelungească viața. 
Metformina este explorată nu 
doar ca un tratament pentru 
diabet, ci și ca o potențială terapie 
anti-îmbătrânire. 

Cercetătorii sunt 
optimiști că metformina poate 
juca un rol în încetinirea 
proceselor asociate îmbătrânirii, 
precum declinul cognitiv și 
deteriorarea fizică, oferind astfel 
un orizont nou pentru prelungirea 
anilor de viață sănătoși la oameni. 
Perspective și Viitor 
Studiile în curs privind 
metformina și medicamentul 
recent descoperit sunt doar 
începutul unui parcurs lung și 
complex de cercetare, necesar 
pentru a transforma aceste 
descoperiri preliminare în 
tratamente validate pentru om. 
Cu toate acestea, entuziasmul în 
rândul comunității științifice este 
palpabil. 
În SUA, un studiu amplu intitulat 
Targeting Aging with Metformin 
(TAME) urmează să înceapă, 
implicând mii de participanți 
vârstnici. Scopul este de a testa 
în mod direct capacitatea 
metforminei de a extinde viața 
sănătoasă și de a preveni boli 
legate de vârstă. 

Această eră a cercetării 
anti-îmbătrânire aduce cu sine 
promisiunea nu doar a unor ani 
mai mulți de viață, ci a unor ani 
mai sănătoși și mai plini de 
vitalitate, revoluționând modul 
în care înțelegem și tratăm 

Descoperirea 
Secolului: Un 
medicament care 
prelungește viața cu 



                                                                       VÂNZĂRI CASE 
 
● Vând casă zona Cloșca, 
strada Bistriței. ( 
0757.398.315 
● Vând casă, Supur de 
Sus, 25000 euro. ( 
0745.204.772 
 ● Casa de vânzare în 
zona Martinești cu 3 
camere. ( 0745.494.723 
● Vând casă tip duplex, 2 
camere, bucătărie, baie, 
hol, cămară, curte 
individuală, 11 ari teren, 
zonă liniștită, strada 
Dorobanților, preț 70.000 
euro. ( 0745.451.080

 
 
Vând/schimb casă 
Decebal. ( 
0754.315.010 
 
● Vând/schimb casă+etaj 
cu apartament. ( 
0744.568.342 
● Vând casă în Medieșu 
Aurit. ( 0743.225.224 
● Vând casă în SM, zonă 
foarte bună, preț bun. ( 
0748.055.158 
● La 5 km de Băile 
Mihăieni. ( 
0748.963.461 
 
AP 1 CAMERA 
 
● Vând apartament cu 1 
cameră, zonă 
semicentrală, strada 
Mara, an construcție 
2007. Detalii la 
0741.601.130 
● Vând garsonieră Micro 
15, str Arinului nr. 43,  
recent renovată,  etajul 3 
mijloc din 4 etaje, 22 mp, 
se vinde mobilat. Detalii 
la 0758.480.700 
● Vând garsonieră, Micro 
16, bulevardul Muncii, 
bloc reabilitat termic, loc 
de parcare. ( 
0754.065.578 
 
VÂNZĂRI AP 2 
 
● Vând casă tip duplex, 2 
camere, bucătărie, baie, 
hol, cămară, curte 
individuală, 11 ari teren, 
zonă liniștită, strada 
Dorobanților, preț 70.000 
euro. ( 0745.451.080 
 
● Vând apartament cu 2 
camere în centrul vechi- 
Satu Mare- zona buna, 
et.IV cu acoperiș, 
bucătărie și balcon mare- 
suprafața 53 mp, 
posibilitate parcare auto 
curte interioara, 
administrator și curățenie 
casa scării asigurat.  
0745.637.521 
● Vând apartament 2 

camere Carpați 2, str 
Fântânele. Informații la 
tel 0757.012.263 
● Vând apartament 2 
camere, etaj 2, aleea 
Târnavei, preț 41.800 
euro negociabil. ( 
0735.650.524 
● Vând urgent 
apartament cu 2 camere 
plus mansardă penthouse, 
disponibil la etajul 4 din 
4, cu o suprafață de 58 
mp, mobilat, utilat, aer 
conditionat, camere de 
supraveghere, blocul 
dispune de lift nou, zona 
Cloșca, pret: 56.000 de 
euro negociabil.  Detalii 
la (  0752.622.230 
 
Vând apartamente cu 2 
camere situate pe strada 
Humulești, parter, etaj II, 
etaj IV, renovate. ( 
0745.846.343 
 
● Vând apartament cu 2 
camere în Solidarității, 
complet renovat. ( 
0755.980.855 
 
VÂNZĂRI 3 cam 
 
● Vând apartament 3 
camere situat pe calea 
Traian, 92 mp, etaj I, 
87.000 euro. Detalii 
0744.664.632 
 
● Vând apartament 3 
camere, Micro 16. ( 
0727.008.943 
 
VÂNZĂRI TERENURI 
 
● Vând teren intravilan 
36 de ari, nu are 
construcții pe el. Se află 
pe Calea Odoreului, apă, 
curent electric, 
canalizare, puț forat. 
Avem titlu de proprietate, 
hartă cadastrală, taxele 
platite la zi. Este ideal 
pentru invesiții . Se află 
în apropiere de firma de 
confecții Pandi. Detalii  
( 0752.403.480 
 
● De vânzare teren 
extravilan pentru grădină. 
Terenul se afla la Bercu 
Roșu pe malul Someșului 
unde sunt grădini. Preț 
total 18 000 de euro 
negociabil. Detalii la 
telefon 0742.524.432 sau 
0740.486.152. 
Vând 66 de ari teren 
intravilan în sat Dara, 
com Dorolț 10 km de 
Satu Mare, parcelabil cu 
o casa de cărămidă în 
roșu neterminată. ( 
0756.495.363 
 
● Vând teren edificabil, 

strada Dorobanților. ( 
0758.516.089 
AP 4 CAM  
 
● Vând apartament cu 4 
camere, situat în Carpați 
II, 80 mp. Detalii la 
0753.388.561. 
 
CHIRII 
 
● Caut să închiriez garaj. 
( 0740.856.630 
● Închiriez apartament. 
( 0740.819.024 
● Închiriez apartament 3 
camere în Soarelui. ( 
0749.853.450 
 
CUMPĂRĂRI 
 
Cumpăr pene. ( 
0753.500.698 
 
DIVERSE  
 
● Vând Volskwagen 
Passat, preț 3000 euro. 
Detalii la 0756.617.072 
● Vând schimb BMW 
seria 1, an 2005, motor 
1.6 benzină. Detalii 
0750.860.140 
● Vând iPhone 14 
ProMax 128GB în stare 
perfectă de funcționare, 
nu are nici o urmă de 
uzură, a fost purtat mereu 
cu folie și husă de 
protecție. Vine cu cablu 
original și cutie, preț 
4.100 ron negociabil 
Detalii la 0751.990.547  
● Vând mure la 12 lei kg 
sunați la telefon 
0749.816.936 
● Vând porumb în sat 
Amați recent desfăcut din 
coș, preț 1 leu/kg. ( 
0746.278.943 
● Vând piersici plate din 
livadă proprie, localitatea 
Amați, 10 lei / kg. Detalii 
la telefon 0743.011.744 
● Vând caise pentru țuică 
și palincă cu transport 
gratuit în toată țara. 
Pentru mai multe detalii 
sunați la nr de telefon ( 
0765.764.546 
● Vând Tractor John 
Deere 6900 130 CP. ( 
0755.424.901 
● Vând coasă pentru 
gazon. ( 0754.372.708 
● Vând lemne de foc 
deșeuri uscate de fag 2,5 
tone o mașină, 1500 de 
lei, transport gratuit în 
Satu Mare. ( 
0748.471.599 
● Vând deșeuri de fag 
groase 1700 lei o mașina.  
( 0757.268.083 
● Vând lemne de foc 
esență tare, deșeuri 
lemnoase, stejar, fag, într-
o mașină intră 2.5 tone de 

deșeuri, transport gratuit 
la domiciliu, 1300 de lei 
o mașină. ( 
0748.577.168 
● Confecționez 
containere metalice de 
orice tip. Detalii la 
0757.464.669 
● Executăm dulgherii, 
reparații acoperișuri, 
montaj tablă Bilka. ( 
0759.521.454 
● Executăm acoperișuri 
și reparații. ( 
0748.989.535 
● Vând Ford Focus 1.6 
benzină, Renault Clio 1.5 
diesel. ( 0740.693.265 
● Închiriez garsonieră, 
confort 1, la Burdea, cu 
toate dotările. Detalii 
0736.123.577 
● Executam o gama larga 
de lucrari in construcții. 
( 0746.662.977 
● Constructii si finisaje 
de la A la Z. ( 
0740.67.126 
 
 ● Cumpăr pene. ( 
0757.285.992 
● Cumpăr autoturism 
pentru programul Rabla. 
( 0748.055.158 
● Cumpăr monede și 
bancnote vechi, ieșite din 
circulație, românești sau 
străine. ( 0770.290.740 
 
MATRIMONIALE 
 
Doamnă naționalitate 
maghiară, 41 ani, caut 
bărbat pentru prietenie / 
căsătorie. ( 
0741.599.036 
 
PRESTĂRI SERVICII 
 
Firmă de construcții 
renovăm apartamente, 
executăm case. Oferim 
garanție lucrărilor 
executate. ( 
0754.609.906 
 
 ● Firmă executăm 
finisaje, case, montat uși, 
curățat, transportat 
moloz, ( 0749.750.277 
 
Case, acoperișuri, izolări, 
canalizări. ( 
0752.836.339 
 
Firmă execută case, 
renovări apartamente (A-
Z), garduri, fațade, 
izolații, șape, tencuieli, 

betoane, pavaj. ( 
0743.884.383  
 
 ● Interioare finisaje, 
electricitate, piscine. ( 
0775.655.799 
 ● Executăm săpături 
manuale cu 
miniexcavator, construim 
garduri, curățăm 
adâncim-fântâni, 
consolidăm case. ( 
0731.753.800 
 
Forez fântâni. ( 
0742.235.813 
 
 ● Repar TV. ( 
0745.464.289 
 
Execut: finisaje, gletuiri, 
zugrăveli, gresie, faianță. 
( 0756.572.283 
 
● Termopane / jaluzele. 
( 0753.492.592 
 
TRANSPORT TURISM 
 
● Transport nisip-balast, 
piatră-pământ, moloz 6-
18 mc. ( 0745.203.220 
 
CERERI SERVICIU 
 
Inginer de dezvoltare în 
industria mobilierului, cu 
experiență și cunoștințe 
avansate în Autocad 3D, 
solidworks caut loc de 
muncă. ( 0742.251.937 
 
OFERTE SERVICIU 
 
Societate comercială 
angajăm lucrător 
comercial și manipulant 
marfă. Informații ( 
0740.084.151 
 
● Caut cioban. ( 
0751.912.152 
● Magazin alimentar, 
strada Odoreului, 
angajează personal. ( 
0720.053.756 
● Caut băieți la muncă în 
construcții, România-
Franța. ( 
0033.631.79.66.43 
● Abo Mix SA angajează 
muncitori, stivuitorist și 
paznic. ( 0261.769.306 
● Caut femeie pentru 
îngrijirea unei bătrâne la 
țară (nu este la pat). ( 
0754.316.074 
● Angajăm agent de 
securitate cu și fără 

atestat. ( 0361.406.325 
între orele 08.00-12.00 
● Angajez personal 
pentru festivale. ( 
0766.209.182 
● Pure Home Collections 
SRL angajează muncitori 
necalificați la 
asamblarea, montarea 
pieselor (COR 932906). 
( 0741.478.749 
 
SOCIETĂȚI 
 
Subsemnata Sabău Ileana 
Maria, în calitate de 
administrator al SC 
Zorile SRL, în 
conformitate cu 
dispozițiile art. 110 și art. 
195 alin. 1 și 3 din Legea 
nr. 31/190 Legea 
societăților, republicată 
cu modificările și 
completările ulterioare, 
coroborat cu prevederile 
art. 6.3 din actul 
constitutiv. Convoacă 
adunarea generlă a 
asociaților în data de 
09.08.2024 ora 10, la 
sediul societății 
comerciale, în localitatea 
Satu Mare, b-dul 
Transilvania, nr. 1, jud. 
Satu Mare, cu următoarea 
ordine de zi: 1. Cesiunea 
de părți sociale, 2. 
Dizolvarea societății, 3. 
Diverse. Administrator 
Sabău Ileana Maria.  
 
● Federalcoop Satu Mare 
scoate la vânzare prin 
licitație clădirile situate în 
satele Dacia și Traian. 
Licitația va avea loc în 
fiecare zi de vineri de la 
ora 10.00 începând cu 
26.07.2024, până la 
vânzare. Informații ( 
0728.114.273 
 
Mikle Gheorghe și Mikle 
Doina, cu domiciliu în 
localitatea Gerăușa, oraș 
Ardud, strada Pusta nr. 
16, jud. Satu Mare, 
anunță publicul interesat 
asupra depunerii 
solicitării de emitere a 
acordului de mediu, 
pentru proiectul 
Amenajare baltă de 
pescuit, propus a fi 
amplasat în localitatea 
Gerăușa, oraș Ardud, 
strada Pusta, nr. 16, CF 
100192, jud. Satu Mare. 
Informațiile privind 
proiectul propus pot fi 
consultate la sediul 
Agenției pentru Protecția 
Mediului Satu Mare, 
strada Mircea cel Bătrân 
nr. 8/B, și la sediul 
titularului, în zilele de 
luni-joi între orele 08.00-
16.00, vineri între orele 
08.00-14.00. Observațiile 
publicului se primesc 
zilnic la sediul Agenției 
pentru Protecția Mediului 
Satu Mare. 
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Recunoștința,dragostea și lacrimile noastre pentru 
tot ce a însemnat pentru noi iubitul nostru 
soț,tată,socru,bunic,străbunic FÂRDEA IOAN 
(NELU) de 88 de ani.Zbor lin spre veșnicie,să rămâi 
in lumină dragul nostru! 
Pentru cei care doresc să fie alături de el pentru 
ultima dată,priveghiul are loc astazi Vineri 19 Iulie 
2024 ora 19.30,la capela cimitirului Greco Catolic 
Str. Botizului,iar înmormântareava avea loc 
Sâmbătă 20 iulie 2024 ora 13.00 in același loc. 
 
Dumnezeu sa te aibă in grija lui! 
Familia Îndoliată

=  DECESE =



12 Informația zilei Vineri 19 iulie 2024

     Tabăra tinerilor creștini 
"Hristos în mijlocul 
nostru!", editia a XI-a, 
organizată cu 
binecuvântarea PS Părinte 
Iustin, Episcopul 
Maramureșului și 
Sătmarului, la Schitul "Sf. 
Arh. Ștefan", Luna Șes, a 
ajuns la final. 
 
     Evenimentul mult așteptat de 
copiii și tinerii din Țara Oașului 
s-a desfășurat în perioada: 15-17 
iulie 2024, având în program o 
multitudine de activități și 
ateliere, dar și momente de 
recreere, spre bucuria 
participanților.  
     Responsabil de acest 

eveniment a fost preotul Șurani 
Horatiu, din parohia Aliceni, 
colaborator al Biroului de 
catehizare în cercul II. 
     Trebuie menționat faptul că 
organizatori au fost preoții și 
parohiile cercului pastoral II din 
Protopopiatul Oaș, prin pr. Surani 
Horatiu din  Aliceni, pr. Oșan 
Constantin din Trip, pr. Gaborean 
Adrian din Bixad, pr. Crăciun 
Stelian din Boinesti, pr. Grec 
Viorel  de la Cămârzana. 
     Parteneri ai evenimentului 
organizat le parcursul a trei zile 
au fost: Protopopiatul Oaș , 
Schitul "Sfântul Arhidiacon 
Ștefan" și părintele Robas 
Nicolae, coordonator al Biroului 
de Catehizare în Protopopiatul 
Oaș. 
     Cei 45 de tineri și 9 voluntari 

inclusiv de la Crucea Roșie 
Negrești-Oaș, au savurat din plin 
fiecare moment pregătit special 
pentru ei. 
 

Evenimentul 
nu ar fi fost unul 

reușit fără 
implicarea 

colaboratorilor 
 
     Concret, dintre activitățile 
prevăzute în program au făcut 
parte următoarele: cateheză 
tematică, asistare la săvârșirea 
slujbei Proscomidiei, participare 
la Sfânta Liturghie, ateliere de 
lucru, activități sportive, 

concursuri, educație sanitară 
Crucea Roșie, educație civică 
Politia Română, rugăciunile de 
seară, cântece și foc de tabără s.a. 
Trebuie menționat faptul că 
tabăra nu s-ar fi desfășurat în 
condiții atât de bune fără 
implicarea colaboratorilor: 
Nicolae Pop - ATOPO, prof. Bud 
Adrian, prof. Bud Rodica, inv. 
Pop Irina, prof. Hoban Angela, 
Crucea Roșie reprezentată de dna 
Vida Angelica, Șurani Nicoleta, 
Centrul de Prevenire, Evaluare și 
Consiliere Antidrog Satu Mare 
reprezentat de psiholog Tămaș 
Irina și subinspector Dan Lavinia. 
     Informațiile ne-au fost 
furnizate de către biroul de presă 
al Protopopiatului Ortodox Oaș. 

A consemnat Mirela Filimon

Tabără cu 54 de copii și tineri 
la Schitul Ortodox din Luna Șes 
Cei mici revin mereu cu drag în această locație, fiind foarte bine primiți

Evenimentul mult așteptat de copiii și tinerii din Țara Oașului s-a desfășurat în perioada 15-17 iulie 2024, având în program o 
multitudine de activități și ateliere

     Dinu Birtoc, primarul 
comunei Călineşti-Oaş, are deja 
12 ani înscrişi în 
palmaresul activităţilor 
din administraţia 
publică locală. În 
mandatul 2012 – 2016 a 
fost viceprimar, iar poi 
în anul 2016 a devenit 
primar pânâ acum, ceea 
ce înseamnă două 
mandate de primar. A 
avut de gestionat 
activităţile dintr-o 
comună în care, aproape constant, 
o serie de consilieri locali s-au 
opus în adoptarea unor hotărâri 
în folosul comunităţii. Nu de 
puţine ori, Dinu Birtoc ne-a spus 
că, în primul său mandat a scos 
comuna din insolvenţă, iar acum, 
la sfârşitul celui de al doilea 
mandat, lasă buget excedentar. 
Spune că lasă, pentru că, în urma 
alegerilor locale din 9 iunie, 
cârma comunei în calitate de 
primar, revine altui localnic. Pe 
parcursul celor trei mandate ca 
ales local, s-a preocupat de a 
ridica standardul de confort şi de 

deservire a locuitorilor comunei. 
De numele său se leagă o serie 

de investiţii finanţate din 
surse atrase, fapt ce a 
condus la un nou standar 
al calităţii locuitorilor 
comunei. Nu ne-am 
propus a face un 
palmares al realizărilor 
sale, lucru care rămâne 
pe seama celor care 
cunosc în detaliu 
activitatea de 12 ani a 
acestuia. Noi dorim doar 

să reamintim faptul că mâine, 20 
iulie, Dinu Birtoc împlineşte 
frumoasa vârstă de 54 de ani. 
     La ceas aniversar familia, 
colegii de muncă, colegii de 
partid, colaboratorii, o bună parte 
a locuitorilor comunei îi doresc 
multă sănătate, putere de muncă 
şi succese în activitatea pe care o 
va presta la finalul mandatului de 
primar. Acestor gânduri frumoase 
li se alătură şi cele ale Informaţiei 
Zilei şi ale postului nostru de 
televiziune ITV, însoţite de urarea 
străbună 

La Mulţi Ani!

Primarul Dinu Birtoc 
se află la ceas aniversar

     Muzeul Județean Satu Mare 
organizează, în fiecare an, tabere 
pentru cei mici, astfel încât 
vacanța de vară să le fie presărată 
cu activități interactive și 
distractive. În acest sens, 
instituția de cultură a pregătit un 
program bogat, pentru copii de 
toate vârstele. 
     Conform informațiilor 
furnizate de către MJSM, 
"Muzeul Județean Satu Mare vă 
invită să petreceți această vacanță 
de vară la muzeul nostru, alături 
de patrimoniul bogat al 
instituției, care este prezentat în 
cadrul noilor expoziții 
permanente, pentru o călătorie în 
timp, într-o lume a poveștilor, 
unde vă puteți împărtăși propria 
poveste de vacanță", se 
precizează în comunicat. 
     Proiectul de educație 
muzeală „ Vacanță la Muzeu”, se 
desfășoară în perioada 22-31 
iulie 2024, de luni până vineri, 
între orele 10.00-13.00 și se 
adresează copiilor între 7-12 ani. 
     În cadrul acestui proiect 
sunt cuprinse activităț i  de 
educație muzeală precum: vizită 
ghidată în spațiul expozițional, 
jocuri și activități interactive, 
ateliere de pictură și realizarea 
unor vase din lut. 

Pentru detalii sau pentru a 
participa la activitățile organizate 
de Muzeul Județean Satu Mare 
este nevoie de o înscriere 

telefonică la numărul 
0763738984 - Sima Alexandra.  
Pentru desfășurarea în condiții 
optime a activităților trebuie ca 
numărul de participanți să fie 
cuprins între minimum 5 și 
maximum 20 participanți. 
     Taxa de participare este de 
20 de lei pe zi. Toți cei interesați 
sunt așteptați cu drag. 

L. F.

Cei mici își pot petrece 
vacanța de vară la Muzeul 
Județean Satu Mare 

                                         INFORMARE 
Sc Coral Impex Srl,in calitate de prestator de servicii de 
deratizare,dezinsecție,în baza acordului cadru de servicii Nr.107-
12744/26.02.021 si a contractului subsecvent de prestari servicii Nr. 
112-18855/22.03.2024,încheiat cu municipiul Satu Mare, 
 

În conformitate cu Programul Unitar de Acțiune și cu prevederile 
legislative în vigoare vă informează că în funcție de condiții 
meteorologice, în perioada 22.07.2024-31.07.2024, în intervalul 
orar 22:00-02:00 va efectua acțiunea de dezinsecție pe raza domeniului 
public și privat al municipiului Satu Mare.  
Produsele utilizate pentru serviciul de dezinsecție sunt CY 10, cu o 
concentrație de 3% și Vectobac WG cu o concentrație de 0,563 kg în 
10 l apă și sunt avizate de Ministerul Sănătății. 
Rugăm cetățenii, în special copiii, persoanele vârstnice, cardiace, 
astmatice sau alergice la diverși compuși chimici, să își ia toate măsurile 
pentru a nu intra în raza directă de acțiune a utilajelor de pulverizat. 
De asemenea, rugăm proprietarii locuințelor cu ferestre situate la o 
distanță de maxim 20 de metri față de aliniamentul stradal să țină 
ferestrele închise în perioada 22.07.2024-31.07.2024, intervalul orar 
22:00 – 02:00.Crescătorii de albine sunt rugați ca în perioada menționată 
să ia toate măsurile care se impun în vederea protejării albinelor, 
respectiv scoaterea stupilor de albine în afara ariei de stropire.În caz 
de inhalare, contact cu pielea, ochii sau ingerare măsurile care trebuie 
respectate sunt: În caz de contact cu pielea: CY 10: Zonele corpului 
care au venit, sau se presupune numai că au venit în contact cu produsul, 
trebuie spălate imediat și abundent cu apă curentă. Spălați cu multă 
apă și săpun. Spălați complet corpul (duș sau baie). Îndepărtați imediat 
hainele contaminate și eliminați-l în mod sigur.VECTOBAC WG: 
Se vor scoate imediat toate hainele contaminate. Se va spăla imediat 
cu apă și săpun.În caz de contact cu ochii:CY 10: În cazul contactului 
cu ochii, spălați imediat cu multă apă și consultați medicul.VECTOBAC 
WG: Se va spăla bine cu multă apă, inclusiv sub pleoape. Dacă persistă 
iritația oculară, se va consulta un medic specialist.În caz de ingerare: 
CY10: Nu provocați în nici un caz voma. OBTINEȚI ASISTENȚĂ 
MEDICALĂ IMEDIAT. VECTOBAC WG: Se va clătii gura. Niciodată 
nu se va încerca să se forțeze o persoană inconștientă să înghită. NU 
se va induce stare de vomă. În caz de înghițire se va consulta imediat 
un medic.În caz de inhalare: CY 10: Conduceți accidentatul la aer liber 
și țineți-l la cald și în repaus.VECTOBAC WG: Se va ieși la aer curat. 
Atunci când simptomele persistă sau în toate cazurile în care există cel 
mai mic dubiu, trebuie consultat un medic.Rugăm cetățenii din raza 
administrativ teritorială a municipiului Satu Mare să respecte măsurile 
indicate în prezentul anunț.Pentru informații suplimentare sau mai 
multe detalii vă stăm la dispoziție la nr. de telefon 0787/565.975
sau e-mail: coral_oradea@coralimpex.ro. 

Supermarketul “Super Alimente” 
are urm[torul program< 

  Luni -Vineri 6<30 - 19<00 
    S]mb[t[ 6<30 - 17<00 
  Duminic[ 7<30 - 13<30 

Promo\iile Supermarketului “Super Alimente” 
Produsele din carne sunt de cea mai bun[ calitate!  

  Pulpă de porc  21,00 lei/kg 
  Pui la tavă  11,10 lei/kg  

  Lapte Magyar 1L 1,5% 4,50 lei 
  Familia tăieței cu 4 ou[ 200 g.  3,90 lei  

  Sos Uncle Ben s 675 g.  19,99 lei 
  Margarină Venusz 450 g. 7,60 lei 

  Orez Lagris 250 g. 3,70 lei 
  Ciocolată Toffifee 125 g.  9,99lei  

  Persil 2,34 kg  48,00 lei 
  Gel de duș BABA 400 ml. 8,99 lei 


